
رئیس جمهور:

 وضعیت شهرهای ما 
 آرام است 

و در امنیت قرار داریم 
     رئیس جمهــور بــا بیــان اینکــه آرامــش و 
امنیــت امــروز شــهرهای مــا بــه برکــت خــون 
هجــوم  برابــر  در  کــه  اســت  عزیــزی  جوانــان 
گــر چــه غــم  اغتشاشــگران ایســتادند، گفــت: ا
از دســت دادن آن ها برای مان بســیار دشــوار 
ک آن ها ناامیدی  اســت، اما دســتاورد خون پا

دشمن بود...

معاون رئیس جمهور اعلام کرد:

 تقدیم بودجه ۱۴۰۲ 
در موعد مقرر  به مجلس

     معــاون امــور مجلــس رئیــس جمهور گفت: 
تدوین بودجه سال ۱۴۰۲ مراحل نهایی را طی 
می کند تا در موعد مقرر به مجلس ارائه شــود.  
ســید محمد حســینی گفت : در این بودجه به 
امور آموزشــی و فرهنگی توجه خاصی شــده تا 
خلاء و کمبود های زیر ساختی این بخش رفع 

شود...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

طالبان باز هم به  بلوغ سیاسی  نرسید

طالبان، نقطه سر خط!
گوست ۲۰۲۱ اظهاراتی داشتند که این تصور را ایجاد     فرماندهان طالبان پس از باز پس گیری قدرت در آ
نمود که گویا از اشتباهات پیشین خود درس گرفته اند. با این وجود، با گذشت بیش از یک سال به نظر 
گشته است.  زمانی که طالبان سال گذشته قدرت را در افغانستان  می رسد که همه چیز به حالت سابق باز
به دســت گرفتند بســیاری انتظار داشــتند که این گروه بنیادگرا این بار متفاوت حکومت کند. بیش از یک 

  || صفحه  صفحه 22  سال بعد طالبان ثابت کردند که تحلیلگران اشتباه کرده بودند...

ویترین   پیشنهادی

اقتصادجامعه

صفحه 3 

صفحه 3  صفحه 7 

اقتصاد

گر پیام »هشدار زلزله« جعلی نبود... ا

 تهران 
پس از زلزله

نان فروخته شده؛ مبنای تخصیص آرد به نانوایان است

 تلاش شاطران 
زیر ذره بین

سازوکار جبران خسارت قطعی اینترنت روشن نیست

محو شدن در بازار 

صفحه 3 

گار   از در تنگنا قرار گرفتن  بخش های  تولیدی  در  کشور  گزارش   روز

انجماد منابع و بحران بانک هاانجماد منابع و بحران بانک ها

گهی مزایده عمومی گهی مزایده عمومیآ آ
ح  ســازمان حمــل و نقــل شــهرداری بهشــهردرنظردارد تابلوهــای تحــت نظــر خــود را بــه شــر

ذیــل اجــاره دهــد :
1- بســته یــک )تابلــو هــا ، ایســتگاههای تاکســی و پرتابلهــا را از طریــق آگهــی بــه کانــون هــای 

تبلیغاتــی کــه دارای مجــوز از اداره کل فرهنــگ و ارشــاد اســامی اســتان مازنــدران (
2- بســته دو )تابلوهــای پارکینــگ خیابــان فرهنــگ را از طریــق آگهــی بــه کانــون هــای تبلیغاتــی کــه 

دارای مجــوز از اداره کل فرهنــگ و ارشــاد اســامی اســتان مازنــدران (
3- بســته ســه )تابلوهــای مرکــز CNGشــماره 1 را از طریــق آگهــی بــه کانــون هــای تبلیغاتــی کــه 

دارای مجــوز از اداره کل فرهنــگ و ارشــاد اســامی اســتان مازنــدران (
به مدت یکسال با برآورد و کارشناسی به مبلغ
1- بسته یک به مبلغ  )3/276/000/000( ریال

2- بسته دو به مبلغ  )720/000/000( ریال
3- بسته سه به مبلغ  )1/200/000/000( ریال

برای مدت یک سال از طریق مزایده در سامانه ستاد )www.setadiran.ir(  واگذارنماید.
الف( نحوه تنظیم اسناد مزایده :

تضمین شرکت در مزایده
( ریال 1- بسته یک  به مبلغ 163/800/000میلیون )صد وشصت و سه میلیون و هشتصد هزار

2- بسته دو به مبلغ سی وشش میلیون  )36/۰۰۰/۰۰۰(  میلیون ریال
3- بسته سه به مبلغ شصت میلیون ریال  )6۰/۰۰۰/۰۰۰( ریال

4- بــه صــورت ضمانــت نامــه بانکــی دارای اعتبارســه )3( ماهــه از تاریــخ  چــاپ آگهــی ویــا فیــش 
مبلــغ واریــزی بــه حســاب ســپرده  103451769/1 نــزد بانــک قــرض الحســنه رســالت .

شــرکت کننــدگان در مزایــده ، اســناد مزایــده و پیشــنهادهای خــود را بایــد در ســامانه تــدارکات 
ومــدارک  مزایــده  الف(،اســناد  کــت  )پا تضمیــن  شــامل  ســتاد(  )ســامانه  دولــت  الکترونیــک 
شــرکت شــامل)مدارک شناســایی مدیــر عامل)فتوکپــی شناســنامه , کارت ملــی , کارت پایــان 
خدمــت( دعوتنامه,پیــش قــرارداد تاییــد شــده, اساســنامه،آگهی  آخریــن تغییــرات روزنامــه 
،کداقتصــادی،  برگــه صاحیــت پیمانکاری,گواهــی صاحیــت ایمنــی, تمامــاً بــه مهــر وامضــاء 
کــت )ج( ارائــه  کــت ) ب(  برگــه   پیشــنهادقیمت را درپا مدیــر عامــل  شــرکت رســیده باشــد در پا

ــردد. ــال گ وارس
ب( محل تحویل پیشنهادها : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد(

گشایش پیشنهادها: مازندران - بهشهر -شهرداری بهشهر از طریق سامانه ستاد ج( محل 
*شــرکت کننــدگان مــی بایســت در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت ثبــت نــام و جهــت 

نماینــد. مراجعــه    )www.setadiran.ir(ســتاد ســامانه  بــه  شــرکت 
 به پیشنهادها وقیمت های مشروط،مبهم ومخدوش ترتیب اثرداده نخواهدشد.

 تاریخ نشر روزنامه در دو نوبت 1401/9/12 و 1401/9/19  می باشد.
 تاریخ دریافت اسناد مزایده درسامانه ستاد از تاریخ 1401/9/12 الی 1401/9/22 می باشد.

 مهلــت قبــول پیشــنهادها تــا ســاعت 10:5 روز یکشــنبه  1401/10/4 در ســامانه ســتاد مــی 
باشــد.

یکشــنبه  روز  ســتاد  ســامانه  در  پیشــنهادی  قیمتهــای  و  مزایــده  اســناد  بازگشــایی  تاریــخ   
باشــد. مــی   10:30 ســاعت   1401/10/4

 ضمناً شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادها مختاراست.

شماره :  ۱۴۰۱/۲/959۱ نوبت دوم
تاریخ :  ۱۴۰۱/۰9/۰9

یاسر احمدی- شهردار بهشهر
فاطمه ذبیح پور مدیر عامل سازمان حمل و نقل بهشهر

اداره آموزش و پرورش منطقه 1

آمــوزش و پــرورش منطقــه 1 در نظــر دارد ، ملــک موصــوف بــه آشــپزخانه  اداره 
مســعودیان ، واقــع در ولنجــک ، خیابــان امیرآبــادی، بــن بســت یلــدا را بــرای مــدت 
یکســال  بــه صــورت اجــاره بــا قیمــت پایــه ماهانــه  170/000/000 ریــال  واگــذار 

ــد .  نمای
شماره مزایده در سامانه ستاد ایران : 5001030049000052

متقاضیــان از تاریــخ انتشــار ایــن آگهــی بــه مــدت 4 روز جهــت دریافــت اســناد و 
مــدارک مزایــده و 10 روز جهــت ارســال پیشــنهاد قیمــت مهلــت دارنــد  بــه ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت مراجعــه و قیمــت پیشــنهادی خــود را در ســامانه 
بارگــزاری و اصــل ضمانــت نامــه شــرکت در مزایــده و مــدارک لازم  را بــه ذیحســابی 

ــد .  اداره آمــوزش و پــرورش منطقــه 1 تحویــل نماین

گهی ۱۴۲۰773 شناسه ا
میم الف3۴65

گهی  گهی آ آ
آشپزخانه مسعودیان آشپزخانه مسعودیان 

گهی مناقصه عمومی  گهی مناقصه عمومی اصلاحیه آ اصلاحیه آ

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

شــرکت آب و فاضــاب اســتان اصفهــان در نظــر دارد از طریــق مناقصــه عمومــی خریــد  را مطابــق جــدول زیــر 
از فروشــندگان  ذیصــاح انجــام دهــد.

شماره 
مبلغ تضمین نوع بودجهموضوع مناقصهمناقصه

)ریال(

خرید لوله پلی اتیلن تک جداره فاضلابی قطر ۴۰۰ میلیمتر جهت ۲7۲ -۴ - ۴۰۱
منطقه لنجان   

۱.695.۰۰۰.۰۰۰جاری

مهلــت تحویــل اســناد بــه دبِیرخانــه معامــلات شــرکت اتــاق ۲9۲: تاســاعت 13:00روز شــنبه بــه تاریــخ 
1401/10/3

گشایش اسناد مناقصه: ازساعت 8:00 روزیکشنبه به تاریخ 1401/10/4 تاریخ 
WWW.abfaesfahan.ir محل دریافت اسناد: ساِیت اِینترنتِی شرکت آب و فاضاب استان اصفهان 

WWW.iets.mporg.ir پایگاه ملی اطاع رسانی مناقصات
شماره تلفن گویا:  8-6680030 3 -  031 )  داخلی 388  (

گهی  مناقصــه   ) عمـومی ( گهی  مناقصــه   ) عمـومی ( آ  آ
) کد فراخوان :  ) کد فراخوان :  3158247331582473(  (  

روابط عمومی شرکت گاز استان خراسان رضوی    

: شرکت گاز استان خراسان رضوی گزار ۱-مناقصه 
 ۲-موضوع مناقصه : اصاح شبکه و انشعابات گاز ، ابزاردقیق و حفاظت از زنگ ناحیه گازرسانی طرقبه و شاندیز 

3- شرایط اولیه متقاضیان: 
الف- دارا بودن پایه در رشته تأسیسات و تجهیزات از سازمان برنامه وبودجه 

پ - دارا بودن ظرفیت خالی ارجاع کار
ج- دارا بودن گواهینامه تأیید صاحیت ایمنی از اداره کار و امور اجتماعی

د- ثبت نام در سایت www.setadiran.ir و دریافت گواهی امضای الکترونیکی
 ۴- مــدت اعتبــار پیشــنهادها : از تاریخــی کــه بــرای تســلیم آن در فراخــوان ذکــر شــده تــا مــدت ســه مــاه مــی  بایســت 

معتبــر باشــد. 
ــارد و ســیصد و چهــل و پنــج میلیــون و  : -/ 1,345,550,000 )یــک میلی کار 5- مبلــغ تضمیــن شــرکت در فراینــد ارجــاع 
پانصــد و پنجــاه هــزار ریــال ( مــی باشــد کــه مــی بایســت بــر اســاس یکــی از تضامیــن قابــل قبــول وفــق آییــن نامــه تضمیــن 
معامــات دولتــی بــه شــماره123402/ت50659 ه مــورخ 94/09/22 و اصاحــات پــس از آن تهیــه گــردد و حتمــا اصــل آن 
قبــل ازآخریــن مهلــت ارائــه پیشــنهاد قیمــت بــه صــورت دســتی تحویــل دفتــر حراســت شــرکت گاز اســتان خراســان رضــوی 

واقــع درمشهــــد - بلــوار خیــام - نبــش تقاطــع ارشــاد- طبقــه همکــف گــردد.

تبصــره: مطابــق آییــن نامــه اجرایــی قانــون حمایــت از شــرکتها و موسســات دانــش بنیــان و اصاحــات بعــدی آن، شــرکتها 
و موسســات دانــش بنیــان دارای صاحیــت مــورد نیــاز، شــامل تخفیــف 50 درصــدی در مبلــغ ســپرده تضمیــن شــرکت در 

فرآینــد ارجــاع کار مــی باشــند.
آمادگی و دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ 16/ 1401/09  لغایت 1401/09/23            6- مهلت اعلام 

آخرین مهلت بارگذاری اسناد و ارائه پیشنهاد قیمت : ساعت 14:00 مورخ 1401/10/03  -7
8- پیشــنهادهای واصلــه در ســاعت 30:9  مــورخ 1401/10/04 در کمیســیون مربوطــه بــاز و خوانــده             مــی شــود 
و حضــور پیشــنهاد دهنــدگان و یــا یــک نفــر نماینــده مجــاز آنهــا بــا همــراه داشــتن معرفینامــه ممهــور بــه مهــر شــرکت در 

ــت. ــه آزاد اس جلس
9- یــادآور مــی گــردد کلیــه مراحــل مناقصــه از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس

www.setadiran.ir  انجــام خواهــد شــد.
10-رعایــت قانــون حداکثــر اســتفاده از تــوان تولیــدی و خدماتــی کشــور و حمایــت از کالای ایرانــی الزامــی اســت و صرفــا 

موسســات و شــرکتهای ایرانــی ثبــت شــده در فهرســت توانمنــدی هــای منــدرج در ســامانه توانیــران مجــاز مــی باشــد. 
شــایان ذکــر اســت دسترســی بــه متــن  ایــن آگهــی، در ســایت WWW.nigc-khrz.ir  امــکان پذیربــوده و در صــورت  نیــاز 

بــه کســب اطاعــات بیشــتر بــا تلفــن: 37072209-051 تمــاس بگیریــد.

 نوبت دوم

گهی:  ۱۴۲۱3۰3 آ شناسه 

مناقصه عمومی دو مرحله ای خرید، حمل، تحویل، نصب و راه اندازی تعداد مناقصه عمومی دو مرحله ای خرید، حمل، تحویل، نصب و راه اندازی تعداد 150150 دستگاه خودپرداز  دستگاه خودپرداز 
دیواری بهمراه دیواری بهمراه 150150 کاست یدک در محل های مورد نظر  بانک طبق اسناد مناقصه و پیوست های آن  کاست یدک در محل های مورد نظر  بانک طبق اسناد مناقصه و پیوست های آن 

شماره مناقصه : شماره مناقصه : 8585//0101//4848

بانک مسکن

 : گزار ۱-نام ، نشانی و اطلاعات تماس دستگاه مناقصه 
بانــک مســکن بــه نشــانی تهــران ، خیابــان نلســون مانــدلا )آفریقــا(، بالاتــر از چهــار راه 
، خیابــان ارمغــان شــرقی، پــاک 8، ســاختمان ادارات کل مرکــزی بانــک مســکن،  اســفندیار
طبقــه دوم ، دبیرخانــه کمیتــه عالــی قبــول معامــات و مناقصــات تلفــن : 26205738 

و75358228
کیفیت خدمات )موضوع مناقصه(:  کمیت و  ۲-نوع ، 

خریــد، حمــل، تحویــل، نصــب و راه انــدازی تعــداد 150 دســتگاه خودپــرداز دیــواری بهمــراه 
150 کاســت یــدک در محل هــای مــورد نظــر  بانــک طبــق  اســناد مناقصــه و پیوســت های آن   

3-نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:
بــه  اســت  لازم  کــه  ریــال  میلیــون(   پانصــد  و  میلیــارد  )ســیزده   13.500.000.000 مبلــغ 

صــورت ضمانــت نامــه بانکــی بــدون قیــد و شــرط یــا رســید واریــز نقــدی بــه حســاب شــماره 
8449/8 بــه نــام اداره کل حســابداری یــا تودیــع اوراق مشــارکت منتشــر شــده توســط 

ــردد. ــه گ ــکن  ارائ ــک مس بان
۴-توضیحات:

از طریــق  را  بانــک مســـــــــــــکن در نظــر دارد مناقصــه عمومــی دو مرحلــــــــــــــــــه ای فــوق 
برگــــــــــزاری  مراحــل  کلیــه  نمایــــــــــــــــــد.  برگــزار  دولــت  الکترونیـــــــکی  تــدارکات  ســامانه 
از دریافــــــــــــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــــــــــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی  مناقصــه 
آدرس بــه  الکترونیکــــــــــی دولــت )ســتاد(  تــدارکات  از طریــق درگاه ســـــــــــــــامانه   پاکــت هــا 

 www.setadiran.ir انجام خواهد شــد . زمان انتشــار مناقصه در ســامانه تاریخ 1401/09/20 
می باشد.

گهی:  ۱۴۲۲83۱ آ شناسه 

 نوبت اول

میم الف35۲۰

www.roozgarpress.ir

پایگاه خبری

یادداشتویترین  پیشنهاد

؛ سرنوشت بیش از دو سوم  تبخیر
بارش های کشور

  علیرضا مسگری- سیاست پژوه حکمرانی آب
ساختار مدیریت منابع آب کشور بایستی با تمرکز بر نفوذ 
حداکثری آب در آبخوان ها علاوه بر جلوگیری از اتلاف 
آب براثر تبخیر، مانع از افزایش تعداد دشت های ممنوعه 
کشــور شود. بر اســاس داده های روزانه بارش سازمان 
هواشناســی، کشــور از نعمت ۴۳.۵ میلیارد مترمکعب 
بارش پاییز بهره مند شــده است. میانگین بارش کشور 
از ابتدای ســال آبی جاری یعنی از اول مهرماه تا تاریخ 
۴ آذرماه، ۲۶.۴ میلی متر گزارش شده که کل ای حجم 
بارش برابر ۸۷ درصد از حجم مخزن ســدهای کشــور 
است.از ۴۳.۵ میلیارد مترمکعب بارش های کشور، تنها 
۶.۲ درصــد برابر ۲.۷ میلیارد مترمکعب آب وارد مخزن 
ســدهای کشــور شــده و بر نگرانی همیشگی مدیران 
وزارت نیرو از شــرایط آبی کشــور مهر تایید زده است. 
تداوم این نگرانی موجب شده که مسئولان در مواجهه با 
مردم همواره به تصویرسازی از یک بحران غیرقابل حل 
بپردازند.حکمرانی آب کشور از یک بحران مدیریتی که 
تمام توان خود را معطوف به ذخیره آب به صورت سطحی 
کرده اســت رنج می برد. هنگامی که میانگین تبخیر و 
تعرق بالقوه کشور ۳ برابر میانگین جهانی است، راهبرد 
نگهداشت آب به صورت سطحی و در پشت سدها به سان 
ارایه ی آدرس غلط است. ساختار مدیریت منابع آب کشور 
بایستی با تمرکز بر نفوذ حداکثری آب در آبخوان ها علاوه 
بر جلوگیری از اتلاف آب براثر تبخیر، مانع از افزایش تعداد 
دشت های ممنوعه کشور شود.آبخیزداری و آبخوان داری 
به عنوان روشــی شناخته شده برای تسریع نفوذ آب در 
زمین اســت. در این روش با اســتفاده از تقویت پوشش 
گیاهی و یا ناهمواری های مکانیکی علاوه برافزایش نفوذ 
آب در آبخــوان باعــث کاهش فرســایش خاک و حفظ 
منابع ارزشــمند خاکی می شــود که درمجموع کاهش 

اتلاف منابع آبی براثر تبخیر را به همراه خواهد داشت.
منبع : مهر

w w w . r o o z g a r p r e s s . i r 1401 آذر   19 2270  شــنبه     15 جمادی الاولی 1444    10 دسامبر 2022    8 صفحه تک شماره: 30000 ریالشمــــــــــاره پیاپــی: 



w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

15 جمادی الاولی  1444   10 دسامبر 2022 شنبه 19 آذر 1401  شماره پیاپی 2270

سیاست 2

طبق گفته دو تن از نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی، طرح جدیدی برای حجاب و عفاف در 

دستور کار مجلس نیست.
بهــزاد رحیمی، نماینده مردم ســقز در مجلس 
شورای اسلامیدر واکنش به اظهارات اخیر حسین 
جلالی، نماینده مردم رفسنجان در مجلس شورای 
اسلامی مبنی بر اینکه طرح عفاف و حجاب از دو 
هفته آینده اجرا خواهد شــد، گفت: این نماینده 
خارج از مجلس شــورای اســلامی و در شهر قم 
اظهارنظری درباره طرح حجاب و عفاف داشــته 
اســت.وی بیان کرد: نماینده مردم رفسنجان در 
مجلس شــورای اســلامی درباره طرح حجاب و 
عفاف اظهارنظر شخصی خود را مطرح کرده است.

نماینده مردم ســقز در مجلس شــورای اسلامی 

تصریح کرد: درباره این موضوع در صحن مجلس 
شــورای اســلامی و در کمیسیون های تخصصی 
صحبتی نشــده اســت. اصلًا نیازی هم به این کار 
نیســت و مجلس شورای اسلامی در این شرایط 

وارد این قضایا نخواهد شد.
علاوه بر این، یکی از اعضای کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی درباره اقدامات اخیر این 
کمیسیون در حوزه حجاب و عفاف، گفت: وظیفه 
شــرعی و قانونی کمیسیون فرهنگی مجلس آن 
اســت که همــواره موضوع حجــاب و عفاف در 
جامعه را در نظر داشــته باشــد. البته این مسئله 
مربوط به این روزها که در این زمینه حساســیت 
ایجاد شــده، نیســت.وی ادامه داد: بیش از یک 
ســال است که جلسات و نشست های مختلفی با 

نهادها، دستگاه ها و مجموعه های مختلف برگزار 
کردیــم و در حوزه حجــاب و عفاف گفتگوهای 
مختلفی شــده اســت. از دستگاه ها مطالبه شده 
اســت که بر اســاس تکالیف و وظایفی که دارند، 
درباره اقدامات انجام شــده خود پیرامون حجاب 

و عفاف گزارش دهند.
این نماینده مجلس اظهار داشت: عمده جلساتی 
که کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
داشــته، بــرای انجام وظایف قانونــی و نظارتی 
کمیســیون بوده اســت. در عین حال، یکسری 
موانع وجود داشــته اســت که درباره آن صحبت 
کردیــم. نیازی به تصویــب قانون درباره حجاب 
نبوده اســت که ما بخواهیم قانون تصویب کنیم. 
صرفاً یک هماهنگی بین بخشــی میان نهادها و 

مجموعه ها بوده است که کمیسیون فرهنگی هم 
جلسات خود را با این هدف برگزار کرد تا به مدیران 
 اجرایــی کمک کند که بتواننــد هماهنگی ها را 

شکل دهند.
وی تاکیــد کــرد: فرایند قانون گذاری در مجلس 
مشــخص اســت و هر طرح و لایحه ای برای آنکه 
اجــرا شــود، باید این فراینــد را طی کند. فرایند 
قانون گــذاری اینگونــه نیســت کــه نماینده یا 
کمیســیونی در مجلــس اراده کنــد و بعد از دو 
هفته هم آن موضوع اجرایی شــود. اگر احیاناً در 
حــوزه حجاب و عفاف نیاز به قانون گذاری جدید 
یــا بازنگری در قوانین قبلی باشــد، بحث مفصل 
خودش را دارد، این فرایند زمان بر است و بحث ها 

و مقدمات خودش را لازم دارد.

طبق گفته دو تن از نمایندگان مجلس؛

کار مجلس نیست ح جدیدی برای حجاب و عفاف در دستور  طر

تحلیل

طالبان باز هم به  بلوغ سیاسی  نرسید

طالبان، نقطه سر خط!
فرماندهــان طالبان پــس از باز پس گیری 
قدرت در آگوست ۲۰۲۱ اظهاراتی داشتند 
کــه این تصــور را ایجاد نمود کــه گویا از 
اشــتباهات پیشین خود درس گرفته اند. با 
این وجود، با گذشــت بیش از یک ســال به 
نظر می رســد که همه چیز به حالت سابق 

بازگشته است.
 زمانی که طالبان ســال گذشــته قدرت را 
در افغانســتان به دســت گرفتند بسیاری 
انتظار داشتند که این گروه بنیادگرا این بار 
متفاوت حکومت کند. بیش از یک سال بعد 
طالبان ثابت کردند که تحلیلگران اشــتباه 

کرده بودند.
 اگرچــه تحلیلگــران انتظار نداشــتند که 
طالبــان به یک گروه لیبرال تبدیل شــود 
اما امیدوار بودند که این گروه با به دســت 
گرفتن قدرت در افغانســتان برای بار دوم 
به  بلوغ سیاسی  رسیده باشند. اولین دوره 
قدرت گیری این گروه تندرو از سال ۱۹۹۶ 
تا ۲۰۰۱ میلادی با نقض گســترده حقوق 
بشر، شلاق زدن در ملاء عام و محدود کردن 
مشــارکت زنــان در عرصه عمومی و موارد 

دیگر مشخص شد.
فرماندهــان طالبان پــس از باز پس گیری 
قدرت در آگوست ۲۰۲۱ اظهاراتی داشتند 
کــه این تصــور را ایجاد نمود کــه گویا از 
اشــتباهات پیشین خود درس گرفته اند. با 
این وجود، با گذشــت بیش از یک ســال به 
نظر می رســد که همه چیز به حالت سابق 

بازگشته است.

گشت به  افغانستان شاهد باز
مجازات های وحشیانه است

سخنگوی طالبان در تاریخ ۷ دسامبر اعلام 
کرد که مردی که به جرم ارتکاب قتل محکوم 
شــده بود در ملاء عام اعدام شده است. این 
اولین حکم اعدامی بوده که از زمان بازپس 
گیری قدرت توسط طالبان از سوی آن گروه 
تایید شده است.  ذبیح الله مجاهد  سخنگوی 
طالبان در بیانیه ای گفت که حکم  قصاص  
با اشاره به اصل عدالت مبتنی بر  چشم در 

برابر چشم  مندرج در شریعت اسلامی اجرا 
شده است. مردی که اعدام شد تاجمیر اهل 
ولایت هرات بوده که به جرم قتل یک مرد 
دیگر و سرقت موتورسیکلت و گوشی تلفن 
همراه او بازداشت شده بود. گفته می شود او 
پنج سال پیش این جرم را مرتکب شده بود.
مقام هــای طالبان اخیرا به طور علنی ده ها 
مــرد و زن را کــه به دلیــل ارتکاب  جرایم 
اخلاقی  مجرم شــناخته شده بودند شلاق 
زدند. این مجازات ها در ولایات لوگر، لغمان، 
بامیان، غزنی و تخار صورت گرفت. این زنان 
به ارتکاب ســرقت، زنا و فرار از خانه متهم 

شده بودند.
رهبران طالبان حتی ســعی نمی کنند این 
مجازات هــای عمومی را مخفی نگه دارند. 
در مقابــل،  ملا هیبت الله آخوندزاده  رهبر 
عالــی آن گروه به تمــام مقام های طالبان 
دســتور داده تا قوانین شــریعت را با تفسیر 

خود در افغانســتان اجــرا کنند. مقام های 
ولایات از ســاکنان محلی خواســته اند که 
در زمان اجرای احکام و حدود شــرعی در 
محل اجرا حاضر شــده و مجازات را تماشــا 
کنند. یکی از مناطقی که طالبان محکومان 
را شلاق زده اند ولسوالی پلی علم مرکز ولایت 
لوگر بوده است. عکس های منتشر شده در 
رســانه های اجتماعی صدها نفر را نشــان 
می دهند که در یک استادیوم جمع شده اند 
و اعضای طالبان را در حال کتک زدن ســه 
زن و ۹ مرد تماشا می کنند. سخنگوی والی 
طالبان در ولایت لوگر این رویدادها را تایید 
کرد و گفت که  حداکثر مجازات  ۳۹ ضربه 

شلاق و حداقل آن ۱۲ ضربه است.

کی که نشان می دهند  شواهد خطرنا
طالبان در حال نافرمان تر شدن است

رینــا امیری، نماینده ویــژه ایالات متحده 

در امــور زنان افغانســتان اخیرا در توئیتی 
نوشــت که این مجازات ها  هم وحشتناک 
بوده و هم نشــانه خطرناکی است که نشان 
می دهد طالبان برای نمایش اســتقبال اش 
از سیاســت های پیشــین خــود به جهان 

نافرمان تر می شود .
او افــزوده بود:  اجرای این نوع از مجازات ها 
در گذشــته امر خوبی نبــود و بار دیگر نیز 
افغانســتان را در مسیر پرخطر فرو خواهد 
برد . یکی از شاهدان عینی یکی از چندین 
مورد مراســم شــلاق زدن در مــلاء عام از 
ســوی طالبان به شرط فاش نشدن نام اش 
به  دویچه وله  گفت که طالبان با استفاده از 
بلندگوهــا مردم را از اجرای این مجازات ها 

آگاه می کردند.
او اشــاره می کند که طالبان به مغازه داران 
دســتور دادند که دکان های خود ا تعطیل 
کرده و در این مراســم شرکت کنند در غیر 

این صورت آنان نیز شــلاق خواهند خورد. 
این شــاهد عینی اشاره کرده که طالبان از 
شلاق مخصوص از جنس  چرم  و  فلز  برای 
شلاق زدن استفاده کرده اند. او افزود افرادی 
که شلاق خورده بودند درد شدیدی داشتند 
و با فریاد زدن درخواست کمک می کردند.

فقدان فشار بین المللی
 احمد ســعیدی  کارشناس مسائل سیاسی 
و دیپلمات ســابق افغانستان به  دویچه وله  
می گوید:  طالبان تغییر نکرده اند و با گذشت 
بیش از یک ســال شرورتر، مشکل سازتر و 
عوام فریب تر شــده اند. طالبان هیچ گونه 
قانون و اصول بشردوستانه ای را نمی پذیرند 
و به درخواست های جامعه جهانی اهمیتی 

نمی دهند .
از زمان ســرنگونی دولت منتخب  اشــرف 
غنی  در سال گذشته طالبان جامعه مدنی 
و مخالفان سیاســی را ســرکوب کرده اما 
هــدف اصلــی آن گروه حقــوق زنان بوده 
اســت. دختــران از رفتن به مدرســه منع 
شــده اند و زنــان تحــت حاکمیت طالبان 
بــا محدودیت های اجتماعــی بیش تری 
مواجه هســتند. سعیدی اشــاره می کند 
که کشــورهای غربی باید مســئولیت آن 
چــه در حــال حاضــر در افغانســتان رخ 
می دهــد را بپذیرند زیرا آنان نتوانســته اند 
 طالبــان را مجبــور کننــد تــا راه خود را 

تغییر دهد.
 طارق فرهادی  تحلیلگر سیاســی معتقد 
اســت که انتظار تغییــر از طالبان بیهوده 
اســت. او می گوید:  این چیزی اســت که 
آنان در مکاتب در پاکســتان آموخته اند و 
اکنون در تلاش برای اجرای آن هســتند . 
تحلیلگــران گفته اند که رهبری طالبان با 
بازگشــت به شیوه حکمرانی خود در دهه 
۱۹۹۰ میــلادی به فرماندهان و مقام های 
محلــی تعهد خود به ایدئولوژی شــان را 
نشــان می دهند. در غیاب فشــار داخلی و 
خارجــی رهبری طالبــان انگیزه ای برای 

تغییر رویکرد نخواهد داشت.

خبر ویژه

رئیس جمهور با بیان اینکه آرامش و امنیت امروز شــهرهای ما به برکت خون جوانان عزیزی اســت که در برابر هجوم 
اغتشاشگران ایستادند، گفت: اگر چه غم از دست دادن آن ها برای مان بسیار دشوار است، اما دستاورد خون پاک آن ها 

ناامیدی دشمن بود.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی در آیین تجلیل از خانواده های معظم شهدای مدافع امنیت که در مسجد سلمان ریاست 
جمهوری برگزار شد، با تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( اولین شهیده دفاع از ولایت، شهدای مدافع امنیت 
را پیروان صدیق آن حضرت توصیف کرد.رئیس جمهور با اشاره به شکست دشمنان در جنگ هشت ساله و همچنین 
ناکامی آنها در توطئه های چهل ســال اخیر، اظهار داشــت: دشــمن قصد داشــت در جنگی ترکیبی و توطئه ای جدید، 
ارزش ها، انقلاب اسلامی و مردم را مورد هجوم قرار دهد، اما فرزندان بصیر ملت در مقابل این هجمه ایستادگی کردند.

رئیسی افزود: دشمنان می خواستند نسخه ای که در برخی کشورها اجرا کرده بودند در ایران اسلامی با شعارهای توخالی 
و فریبنده اجرا کنند، غافل از اینکه اینجا مردان، زنان و جوانان سلحشوری هستند که با احساس مسئولیت پای انقلاب 

و ارزش ها و کشور خود ایستاده اند.
رئیس جمهور گفت: دشمن در حوادث اخیر داعش وار به جان انقلاب و مردم افتاد و نهایت عناد و سبوعیت و حقد و 

کینه نسبت به جریان ارزشی و جبهه انقلاب را به نمایش گذاشت.
رئیسی گفت: امروز اگر وضعیت شهرهای ما آرام است و در امنیت قرار داریم، به برکت خون جوانان عزیزی است که 
در برابر هجوم اغتشاشگران ایستادند. اگر چه غم از دست دادن آنها برای مان بسیار دشوار است، اما دستاورد خون پاک 

آنها ناامیدی دشمن بود.

رئیس جمهور:

آرام است و در امنیت قرار داریم  وضعیت شهرهای ما 

نماینده تهران در مجلس شــورای اســلامی ، 
در رابطه با تشــکیل کمیته حقیقت یاب توسط 
وزارت کشور و انتظار برای حضور نمایندگانی از 
معترضان در آن، گفت: به عقیده من اگر قرار بر 
تشکیل کمیته حقیقت یاب باشد، چنین اقدامی 
باید توســط یک مرجع بی طرف انجام شــود و 
دبیرخانــه  یــا مرکز فعالیتش در یک نهاد دیگر 
باشــد.روح الله ایزدخواه ادامه داد: خود وزارت 

کشــور یک طرف ماجرا اســت و نمی تواند بانی 
تشکیل کمیته حقیقت یاب باشد، البته می تواند 
عضو باشــد که قطعا عضو اســت و حضور دارد 
اما کار باید دســت یک نهاد ترجیحاً غیردولتی 
باشــد. برای مثال پیشــنهاد من این است که 
ســازمان تبلیغات اسلامی کمیته حقیقت یاب 
تشــکیل دهد و دبیرخانه ایــن کمیته در این 
ســازمان اســتقرار پیدا کند.ایزدخواه در پاسخ 

به اینکه  آیا نیاز به تشــکیل چنین کمیته ای از 
ســوی قوه قضاییه نیســت؟ ، اظهار داشت: قوه 
قضاییه ابزار خودش را دارد و در حال تشــکیل 
جلســات دادگاه است، در آنجا هم بالاخره کار 
قاضــی همین حقیقت یابی اســت. اما اگر قرار 
است خارج از این روال یک کمیته حقیقت یاب 
تشــکیل شود بهتر اســت در یکی از نهادهای 
غیردولتی قرار بگیرد که پیشــنهاد من سازمان 

تبلیغات اســلامی است.نماینده مردم تهران در 
رابطه با  مطالبه حضور نمایندگان معترضان و 
یا گروه های سیاسی  تاکید کرد: بله حتما باید 
حضور داشــته باشند و نیاز است از آن هایی که 
معتــرض و گله مند هســتند برای عضویت در 
کمیته حقیقت یاب دعوت شــوند. این قطعا به 
نفع کشــور اســت و مانع از تشــدید خشونت و 

عصبیت در کف خیابان می شود.

غرب از تشویق تروریست ها دست بردارد

 امنیت خط قرمز است
وزارت امــور خارجــه در پاســخ بــه توییت های 
مداخله جویانه برخی کشــورها و مقامات اروپایی 
به دنبال اجرای حکم اعدام یکی از اغتشــاش گران 
رشــته توییتی را منتشــر کرد. وزارت امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران در پاســخ به توییت های 
مداخله جویانه برخی کشــورها و مقامات اروپایی، 
در رشته توییتی از این کشورها خواست از میزبانی 
و پشتیبانی و تشــویق تروریست ها دست بردارند.

در صفحــه توئیتر وزارت امور خارجه آمده اســت:  
ایران در مقابله با اغتشاشات، نهایت خویشتنداری 
را بــه خــرج داده و بر خلاف بســیاری از رژیم های 
غربی که حتی معترضان مسالمت جو را نیز بدنام و 
با خشونت سرکوب می کنند، از روش های متناسب 
و استاندارد ضداغتشاش بهره گرفته است. همین امر 
برای روند قضائی نیز صادق است.اما امنیت عمومی، 
خط قرمز اســت. حمله مسلحانه و تخریبگری قابل 
تحمل نیست، حتی برای آن دسته از رژیم های غربی 
کــه فرصتی یافته اند تا ریاکارانه برای ایران خطابه 
بخوانند.غرب باید به جای نمایان کردن عدم صداقت 
خود، از میزبانی، پشــتیبانی و تشویق تروریست ها 

دست بردارد. 

رئیس جمهور روسیه: 

غرب سال ها از اوکراین بهره کشی کرد
رئیس جمهور روسیه گفت غرب با بی شرمی چندین 
سال منابع اوکراین را تصرف کرد، از آن بهره برداری 

کرد و نسل کشی را تشویق نمود.
 ولادیمیر پوتین  رئیس جمهور روسیه طی سخنرانی 
در جمع وزرای دفاع کشــورهای مستقل همسود و 
سازمان همکاری شانگهای گفت که غرب از اوکراین 

بهره کشی کرده است.
رئیس جمهور روسیه در این باره اظهار داشت:  غرب 
با بی شــرمی چندین ســال منابع اوکراین را تصرف 
کرد، از آن بهره برداری کرد و نسل کشــی را تشویق 
نمود.  پوتین اضافه کرد:  تهدیدهایی در جهان وجود 
دارد و تحولاتــی بــرای انتقال نظم جهانی به دنیای 

چندقطبی رخ می دهد. 
 وی همچنیــن توضیــح داد:  ماهیــت و مقیــاس 
تهدیــدات، تقاضاهــای فزاینــده ای را بر همکاری 
بین وزارتخانه های دفاع ]کشــورهای عضو این دو 

سازمان[ تحمیل می کند. 

کاخ سفید: 

 عربستان و امارات در مبادله اسرا 
با روسیه نقشی نداشتند

ســخنگوی کاخ ســفید هرگونه نقــش امارات یا 
عربســتان در مذاکرات مبادله اســرا میان آمریکا و 
روسیه را رد کرد. کارن ژان پی یر ، سخنگوی وزارت 
خارجه آمریکا، تأکید کرد که در این مذاکرات فقط 
مســکو و واشــنگتن حضور داشتند و هیچ کشوری 
وســاطت نکرد.وی افزود که آمریکا از امارات بابت 
اینکه اجازه داد مبادله اسرا از خاک این کشور انجام 
شود و همچنین از دیگر کشورها از جمله عربستان 
بابت تلاش برای رسیدگی به مسائل آمریکایی های 

بازداشت شده در روسیه تشکر می کند.

معاون رئیس جمهور اعلام کرد:

 تقدیم بودجه ۱۴۰۲ 
در موعد مقرر  به مجلس

معــاون امور مجلس رئیــس جمهور گفت: تدوین 
بودجــه ســال ۱۴۰۲ مراحل نهایی را طی می کند 

تا در موعد مقرر به مجلس ارائه شود.
 ســید محمد حســینی گفت : در این بودجه به امور 
آموزشــی و فرهنگی توجه خاصی شــده تا خلاء و 

کمبود های زیر ساختی این بخش رفع شود.
حســینی افزود: در این بودجــه صنایع و دیگر 
بخش هــا موظف شــده اند از امــور فرهنگی و 
هنــری حمایت کنند.معاون امور مجلس رئیس 
جمهــور گفــت: در این بودجه به فضای مجازی 
برای ســرمایه گذاری در ایجاد زیرســاخت ها و 
حمایت از نیرو های مستعد و مبتکر در این حوزه 
به منظور ارتقای ســطح سواد رسانه ای جامعه و 
ایجاد لشــکر ســایبری توجه خاصی شده است.
حسینی اظهار امیدواری کرد: تعامل و همکاری 
بیــن مجلس و دولــت در تصویب بودجه ادامه 
داشته باشد.وی تاکید کرد: دولت بر مبنای سند 
تحول که در آن وضع موجود،مســائل و راه های 
برون رفت از مشکلات تهیه شده، مسیر خدمت 

رسانی را ادامه می دهد.

 فرانسه واردات اورانیوم از روسیه را
3 برابر کرده است

به رغم تحریم های اعمال شده از سوی اتحادیه اروپا 
علیه روسیه، فرانسه واردات اورانیوم خود را از روسیه 
ســه برابر کرده است.فرانســه طی ۹ ماه سال جاری 
حجم واردات اورانیوم از روسیه را در مقایسه با سال 
۲۰۲۱ ســه برابر کرده اســت.این واردات در حالی 
صورت می گیرد که اتحادیه اروپا تحریم هایی را علیه 
روسیه به بهانه جنگ در اوکراین اعمال کرده است.

بر اساس گزارش مجله  کانارد انچاین ، شرکت انرژی 
EDF که دولت فرانســه ۸۴ درصد از ســهام آن را در 
اختیــار دارد طی ۹ ماه ســال جاری میلادی ۲۹۰ 
تن اورانیوم به ارزش ۳۴۵ میلیون یورو از روســیه 

خریداری کرده است.

 یک کارشناس مسائل قفقاز جنوبی
ح کرد:  مطر

 شیفت دشمنی علی اف 
از ارمنستان به ایران

یک کارشناس مسائل قفقاز جنوبی با تاکید 
بــر این که دو ســال لفاظــی علی اف کافی 
است گفت: با برگزاری رزمایش باکو و ترکیه 
مشخص شد که علی اف دشمنی با ارمنستان 

را به ستیز با ایران تبدیل کرده است.
سالار ســیف الدینی در تحلیلی از برگزاری 
رزمایش مشــترک جمهــوری آذربایجان 
و ترکیــه گفــت: جمهوری باکــو در مرز با 
ایران)منطقه تالش( مانور مشترکی با ترکیه 
با نظارت  ناتو  انجام داد، البته پس از هشدار 
نظامی ایران در ســپتامبر که پیامی درباره 
هرگونه ماجراجویی در سیونیک ارمنستان 
بود، علی اف برای دومین سال عقب نشست 
و در مقابل دست به لفاظی های ضدایرانی و 

نمایش تجزیه طلب های فراری زد.
وی تصریــح کــرد :  ورود نظامــی ایران به 
ســیونیک در صــورت تلاش بــرای اجرای 
دالان تورانی ناتو مصوبه شعام)شورای عالی 
امنیت ملی( و حتمی است.اما باکو چرا از این 
احســاس خطر می کند؟ایران که قصد ندارد 
به مرزهای باکو نیرو بفرستد یا بمباران کند. 
هدف نیروهای ایران، سیونیک است که اگر 
ســرباز باکو در آنجا دیده نشــود به مشکلی 

برنخواهد خورد.
این پژوهشگر ارشد مسائل قفقاز اظهار کرد: 
باید در نظر داشت تعهدات ترکیه برای دفاع 
از کشــور تحت قیمومیتش )جمهوری باکو( 
شامل خاک ارمنســتان نمی شود، بنابراین 
اینکــه الهام علی اف قیــم خود را برای این 
مانور دعوت کرده، بلاموضوع اســت. حضور 
ناتو هم نشــان دهنده تشخیص درست ما از 
همان ابتدا در خصوص ماهیت دالان تورانی 

بوده است.
ســیف الدینی در ادامــه بیان کرد:  اگر علی 
اف، فکر می کند قادر به اشــغال ســیونیک 
اســت به جای لفاظی عمل کند. دو ســال 
لفاظی کافیســت، بهتر است بجای حرافی و 
فحاشی از دور، مثل مرد وسط میدان بیایید. 
در هفته اول جنگ فقط با بســته شــدن مرز 
بیله سوار-نخجوان قیمت تمام شده اجناس 

اولیه در این منطقه چند برابر خواهد شد.
وی همچنین ابراز کرد: تمام این مشکلات در 
تهران )اجلاس آســتانه( به اردوغان گوشزد 
شد، او هم پاسخ خاصی نداد. گمان می کنم 
نام بردن از ارمنســتان با عنوان مرز/کشــور  
چندهزارســاله  ازسوی شخص اول مملکت 
به انــدازه  کافی برای جمهوری باکو، معنادار 
بود. بقیه امور شوآف هایی است که علی اف 
برای میلیتاریزه کردن فضای کشور می کند.

این کارشناس مسائل قفقاز جنوبی افزود: 
 علی اف برای ســرپوش گذاشتن بر فساد 
مالی و  نبود شفافیت لازم تلاش می کند 
فضای کشورش را میلیتاریزه نگه دارد. به 
این ترتیب کسی از رعایا نمی تواند بپرسد 
که چرا نفت این کشــور ملی نیست؟چرا 
اســتخراج معادن طلا در انحصار انگلیس 
اســت و چــرا شــرکت های مرتبط با دو 
 خانــدان حاکــم قراردادهــای بزرگ را 

می بلعند.
سیف الدینی همچنین گفت:  مردم باکو سی 
سال با مساله قره باغ سرکار بودند، چند سال 
هم با ســیونیک و ایران مشغول خواهند شد 
تا غارت ادامه پیدا کند و آنکارا و تل آویو هم 

از نظر فروش سلاح راضی باشند.
این پژوهشگر ارشد مسائل قفقاز اظهار کرد: 
علی اف قرار بود این روزها در سیونیک باشد 
وبا ارمنســتان بجنگد اما به جای آن در مرز 
ایران دیده شــده، اگر این را فقط یک چشم 
و هم چشــمی ندانیم، به این معناســت که 
او دشــمنی با ارمنســتان را به ستیز با ایران 
تبدیــل کرده اســت.  این هم نشــانه دیگر 
براصل همیشــگی؛ باکو)فعلا(دشمنی ذاتی 

و ارمنستان متحد طبیعی است.
وی در پایان یادآور شد:  انتظار این بود که علی 
اف دست کم گامی برای عملی کردن حرافی 
ها بردارد. ضمن این که ایران با مانور شهریور 
قصد داشت که پیامی روشنی به باکو از منظر 
تلاش برای تغییر مرزها بدهد اما مانور جدید 
باکو در شــمال استان اردبیل هیچ تغییری 
در وضع ســیونیک ایجاد نمی کند. اما مانور 
فعلی باکو با ترکیه و  ناتو  صرفا عمل متقابل،  
اثبــات نظرات تهران در مورد ماهیت دالان 
و شیفت ستیزه از ارمنستان به ایران است.

نماینده تهران در مجلس:

کمیته حقیقت یاب باشد کشور نمی تواند بانی  وزارت 

اخبار سیاسی
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3اقتصاد گزارش

 نان فروخته شده؛ مبنای تخصیص آرد 
به نانوایان است

تلاش  شاطران زیر ذره بین 
مشــاور وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره 
به طرح مدیریت هوشمندانه یارانه آرد و نان، 
اظهــار کــرد: فاز دوم این طرح به زودی اجرا 
خواهد شد که طی آن به هر نانوا متناسب با 
میــزان نانی کــه پخته و فروخته و همچنین 
تراکنش هایی که در دستگاه کارتخوان ثبت 
شــده است، به علاوه چند درصد بیشتر، آرد 
تخصیص داده خواهد شــد.محمد جلال ، با 
اشاره به طرح مدیریت هوشمند یارانه آرد و 
نان، اظهار کرد: فاز نخست این طرح در اواخر 
اردیبهشــت  در اســتان زنجان اجرا و پس از 
آنکه نتایج آن مشخص شد، ظرف مدت ۱۰۰ 
روز زیرساخت های آن در کشور به یک بلوغ 
قابل قبول رسید تا فرآیند فروش نان با ابزار 
جدیدی تحت عنوان کارت خوان هوشــمند 
انجام شــود.وی با بیــان این که کارت خوان 
هوشــمند اصلی ترین ابزار فروش نان است، 
عنــوان کــرد: در حال حاضر بیش از ۷۶ هزار 
نانوایی به این کارت خوان مجهز هســتند که 
از این تعــداد ۱۸ هزار کارت خوان )نانوایی( 
در روستاهای مختلف کشور موجود است. بر 
این اساس روزانه ۹.۵ میلیون تراکنش خرید 
نان از طرف مصرف کنندگان ثبت می شــود. 
درواقع هدف از فاز یک طرح، مشــاهده پذیر 
کــردن زنجیره گندم، آرد و نان بوده اســت.

جلال در ادامه در مورد میزان رشــد مصرف 
آرد یارانــه ای توضیح داد: آرد یارانه ای توزیع 
شــده بین نانوایان به صورت طبیعی سالانه 
۲.۵ درصد رشــد دارد. امسال به دلیل حذف 
ارز ترجیحــی و افزایــش قیمت در بازارهای 
مــوازی، انتظــار می رفت مصرف نان در بین 
مردم افزایش یابد اما آمارها نشــان می دهد 
که میزان مصرف آرد در هشــت ماهه ســال 
جاری نســبت به مدت مشابه سال قبل رشد 
نداشــته و مصرف معادل ســال گذشته بوده 
است. دلیل آن هم ایجاد شفافیت و مشاهده 
پذیــری زنجیره افرادی بود که انگیزه ســوء 
اســتفاده داشتند.مشاور وزیر اقتصاد به این 
سوال که میزان انحراف مصرف آرد چقدر بوده 
اســت؟ پاسخ داد: علی رغم افزایش قیمت در 
سایر اقلام غذایی، در سال جاری افزایشی در 
حوزه قیمت نان نداشتیم. البته هنوز انحراف 
مصارف آرد وجود دارد که قرار است در فازهای 
آتی طرح به آن پرداخته شود. میزان انحراف 
نیز حدودا ۵۰۰۰ تن آرد در روز است.جلال 
همچنین به این ســوال که طی اجرای طرح 
مذکور آیا گزارشی از تخلف نانوایان دریافت 
شده است یا خیر؟ تصریح کرد: ممکن است 
در برخی از نانوایی ها تخلف صورت گیرد، زیرا 
بعضا از الگویی مانند تراکنش های غیرواقعی 
استفاده می شود. البته تشخیص این تخلفات 
کار پیچیده ای نیســت و در فاز بعدی طرح، 
رفتار متقلبانه به شدت کاهش خواهد یافت.

وی در ادامه با تاکید بر این که در فاز یک طرح 
مذکور دولت تصمیم گرفت در ســال جاری 
هزینــه قیمــت نان برای مردم طبق روال هر 
ساله افزایش پیدا نکند، اظهار کرد: از آنجا که 
در سال جاری پرداخت ارز ترجیحی هدفمند 
شــد و قیمت برخی کالاهای اساسی افزایش 
پیــدا کرد، دولــت تصمیم گرفت قیمت نان 
که هر ســال چند درصدی متناســب با تورم 
افزایش می یافت، امســال افزایش پیدا نکند، 
اما افزایش هزینه های نانوایان باید به نحوی 
جبران می شد؛ به همین دلیل دولت تصمیم 
گرفت امسال که قیمت نان را ثابت نگه داشته 
است، به نانوایان کمک هزینه پرداخت کند؛ 
به این شکل که در فاز اول طرح، در پایان هر 
روز به هر نانوا معادل ۱۵ درصد از فروش نان، 
کمک هزینه پرداخت می کند و این ۱۵ درصد 
در فــاز دوم، به میزان چشــمگیری افزایش 
خواهد یافت.مشاور وزیر اقتصاد به این سوال 
که کمک هزینه دولت به نانوایان از کدام محل 
تامین می شــود؟ گفت: این کمک هزینه که 
بابــت افزایش اجاره و دســتمزدها پرداخت 
می شود، از ردیفی که سازمان برنامه و بودجه 
بــه آرد و نــان اختصاص داده اســت جبران 
خواهد شد.جلال در ادامه از فاز دوم به عنوان 
متناسب سازی خرید آرد نانوا با عملکرد مردم 
یاد کرد و گفت: فاز بعد کاهش انحراف مصارف 
آرد یارانه ای اســت. البته دولت دو ملاحظه 
مهــم دارد؛ اول اینکه در هیچ یک از فازهای 
این طرح قیمت نان آزاد نخواهد شــد و دوم 
اینکه دولت هیچ برنامه ای برای سهمیه بندی 
نان ندارد؛ یعنی در واقع در اجرای این طرح 
قرار نیســت برای مردم تغییری ایجاد شود. 
در واقع قرار است به جای اختصاص سهمیه 
به نانوا، از ظرفیت داده ای اســتفاده شــود و 
هــر نانوا بر مبنای عملکرد فروش خود از آرد 
یارانه ای بهره مند شود.وی افزود: در واقع هر 
میزان فروشی که در تراکنش یک نانوایی ثبت 
شود، مبنای خرید آرد نانوا در آینده می شود؛ 
بنابراین هیچ شخص ثالثی آرد را بین نانوایان 
ســهمیه بندی نمی کند و فقط تلاش نانوا در 
عرضه نان، میزان دسترســی به آرد یارانه ای 
را تعیین خواهد کرد؛ بنابراین میزان رضایت 
مردم، بهره مندی نانوا از آرد یارانه ای و کمک 

هزینه دولت تاثیر دارد. 

کوتاه از اقتصاد

 رئیس هیات مدیره انجمن ملی 
گلخانه سازان کشور:

 مشکل صادرات کیوی 
 به هندوستان 

هنوز رفع نشده است
رئیــس هیات مدیره انجمــن ملی گلخانه 
ســازان کشــور خاطر نشــان کرد: مشکل 
صــادرات کیوی به هندوســتان هنوز رفع 
نشــده و وزارت کشــاورزی رایزنی هــای 
خود را برای حل این مشــکل پیش گرفته 
اســت. همچنین در آمار رســمی گزارشی 
از صــادرات محصــولات گلخانه ای به هند 
ارائه نشــده است.عبدالرحمن حسینی فرد 
، با اشــاره بــه آخرین وضعیــت صادرات 
محصولات گلخانه ای، گفت: بعد از مرجوع 
کردن فلفل دلمه ای ایران از روســیه، برای 
محصولات گلخانه ای QR کد صادر شد؛ این 
کد برای خریداران خارجی نوعی شناسنامه 
محصولات تلقی می شود و خریدار می داند 
که این محصــول در کدام منطقه تولید و 
برای رشــد آن از چه نوع ســم و کودهای 
استفاده شده است.وی با بیان اینکه بسیاری 
 QR از کشورها از محصولات تولیدی ایران
کد  می خواهند، افزود: وزارت کشاورزی با 
همکاری نظام  صنفی کشــاورزی در حال 
گسترش است و اینگونه میزان مصرف سم 
و کودهای غیرمجــاز در گلخانه ها کاهش 
پیدا کرده اســت. بعــد از اخذ این کد تمام 
فرآیند تولید از کشــت و نشاکاری تا زمان 
برداشت ثبت می شود و هر روز فعالان این 
حوزه تلاش دارند که محصولات بیشتری 

موفق به دریافت این کد شود. 

 رییس دبیرخانه شورای عالی اشتغال 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

 خدمات ارائه شده 
 در سامانه رصد اشتغال 
صحت سنجی می شود

 رییــس دبیرخانه شــورای عالی اشــتغال 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: 
کارشناســان و بازرسان نسبت به خدمات 
ارائه شــده به متقاضیان در ســامانه جامع 
رصــد، پایش و نظارت بر اشــتغال صحت 
ســنجی می کنند.قاسم رســتم پور اظهار 
داشــت: سه مرحله نظارت و صحت سنجی 
نســبت به مشاغل ایجاد شــده در سامانه 
صورت می گیرد.وی افزود: کارشناســان و 
بازرسان در مرحله اول به کسانی که خدمات 
دریافت کرده اند، پیام ارســال می کنند در 
مرحله دوم تماس و در مرحله سوم نظارت 
به صورت حضوری انجام می شود.وی با بیان 
اینکه ۹۰۰ هزار پیام به متقاضیان ارســال 
شــده اســت، بیان کرد: در این مرحله افراد 
اگر خدماتی دریافت کرده باشند تأیید و در 
غیر این صورت اعتراض می کنند همچنین 
تاکنــون در مرحله نظــارت تلفنی با ۱۷۹ 
هزار نفر تماس گرفته و نسبت به خدماتی 
از جمله مشــاوره، مجوز و تســهیلاتی که 
دریافت کرده اند، ســؤالاتی پرســیده شده 
است. وی تأکید کرد: تماس ها به متقاضیان 
از شــماره مرکز ۰۹۲۰۰۰۰۶۳۷۳ وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گرفته می شــود 
.رستم پور با اشاره به اینکه ۱۶ هزار و ۵۰۰ 
نفر کاربر سامانه ملی رصد اشتغال هستند، 
گفــت: همه این کاربران از بخش اجرایی و 
دولتی هســتند که متولی ارائه خدمات به 

متقاضیان و افراد جویای کار هستند.

 مدیرعامل شرکت فناوری اطلاعات 
رفاه ایرانیان:

 کالابرگ الکترونیکی 
اختیاری است

مدیرعامل شــرکت فناوری اطلاعات رفاه 
ایرانیــان بــا بیان این که طــرح کالابرگ 
الکترونیکی اختیاری اســت، گفت: یارانه 
نقدی هیچ اســتانی قطع نمی شود.حمید 
فرداد مدیرعامل شــرکت فناوری اطلاعات 
رفــاه ایرانیان اعلام کــرد: دولت به منظور 
تقویت ســلامت غذایی خانوارها این امکان 
را برای آن ها ایجاد می کند که به اعتبار یارانه 
بتوانند یک ماه زودتر کالاهای اساســی را 
خریــداری کنند.وی افزود: طرح کالابرگ 
الکترونیک در حال پیاده ســازی مقدمات 
اجرا در اســتان هرمزگان است. این امکان 
برای تمام جامعه یارانه بگیر هرمزگان پس 
از اطلاع رسانی از سوی رسانه های کشوری 
و اســتانی فعال خواهد شــد و نیاز به هیچ 
اقدامی نیســت.وی گفت: استفاده از اعتبار 
از طریــق تمامی کارت هــای بانکی به نام 
سرپرســت خانوار، امکان پذیر خواهد بود و 
در مورد کالاهای مشــمول طرح نیز الزامی 
به خرید یک نشان تجاری مشخص نیست .

گار   از در تنگنا قرار گرفتن  بخش های  تولیدی  در  کشور  گزارش   روز

انجماد منابع و بحران بانک ها 
  میناسادات حسینی/  گروه  اقتصاد 

وزیــر امور اقتصادی و دارایی در حالی خبر 
از پیگیری ویژه فروش اموال مازاد بانک ها 
داده و مدیــران بانکی را تهدید به برکناری 
در صورت عدم رعایت این موضوع کرده که 
منجمد شدن منابع بانک ها در بخش های 
مســتغلات، دلار و طلا، ارائه تسهیلات به 
بخش هــای تولیــدی را در تنگنا قرار داده 
اســت.این در حالی اســت که رحیم زارع، 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس، نبود منابع مالی را بیشترین بهانه 
برخی بانک ها برای ارائه تسهیلات تکلیفی 
به بخش تولید دانســته و می گوید: بانک ها 
بایــد از حوزه بنگاه داری خارج شــده و به 
سمت فروش اموال خود حرکت کنند تا به 
این ترتیب رونق تولید به واسطه تسهیلات 
کارآمد رخ دهد.عضو هیئت رئیسه مجلس 
با ارائه آماری عجیب از بنگاه داری بانک ها 
می گوید: شــاهد حضور پررنگ بانک ها در 
شرکت های سرمایه گذاری، تجاری، بیمه، 
کشت و صنعت، دارویی و ... هستیم. طبق 
قانون، حد سرمایه گذاری یک بانک نسبت 
به ســرمایه پایه، نباید بیشتر از ۲۰ درصد 
باشد، ضمن اینکه این سرمایه گذاری ها باید 
صرفاً در حوزه بانکی باشــد، اما بانک هایی 
داریم که این نسبت در آن، ۱۲۳۰، ۵۷۹ و 
۳۹۵ درصد است.اما سوال اصلی این است 
که ابعاد مخرب بنگاه داری بانک ها چیست 
و چگونه منجر به آشفتگی بازار های دارایی 

در ایران شده است؟

 نیمی از منابع بانک ها 
دارایی منجمد است

عباس علوی راد، اقتصاددان در این رابطه 
می گوید: آمار های رســمی کشور نشان 
می دهــد حدود ۹۰ درصــد تامین مالی 

کشور توسط سیستم بانکی انجام می شود. 
این بدان معناســت که بار اصلی سیستم 
مالی کشــور بــر دوش بانک ها قرار دارد.

این اقتصاددان با اشــاره به تنگنای مالی 
بانک هــا به دلیل وجود منابع منجمد، در 
تشریح این موضوع گفت: بررسی ها نشان 
می دهد بدهی دولت به شبکه بانکی حدود 
۱۵ درصــد از منابع نظام بانکی را به خود 
اختصاص داده اســت. ۱۲.۵ درصد منابع 
بانکی نیز در قالب مطالبات غیر جاری از 
اختیارات بانک ها خارج شده و ۱۵ درصد 
منابع نظام بانکی نیز از ســوی بانک ها به 
بنــگاه داری مســتغلات تخصیص یافته 

است.وی ادامه داد: بنابراین در این شرایط 
حدود ۴۵ درصد از منابع بانک ها به صورت 
منجمد خارج از دسترس است که بر شدت 
تنگنای مالی بانک ها افزوده است.به اعتقاد 
این استاد دانشگاه، بنگاه داری بانک ها در 
کشــور پدیده ای است که از ابعاد مختلف 
قابل بررســی اســت. حــدود ۶۰ درصد 
بنگاه داری بانک ها در حوزه مســتغلات و 
بازرگانی خارجی انجام می شود.علوی راد 
بــا ذکر این نکته کــه بنگاه داری بانک ها 
در ایران دو ویژگی مخرب دارد، می گوید: 
اول اینکــه عمده این فعالیت ها در حوزه 
مســتغلات، بازرگانــی خارجی و حتی 

مشــارکت های حقوقی غیر مولد اســت. 
دوم هم اینکه نظارت جدی و قابل قبولی 
روی فعالیت هــای بنــگاه داری بانک ها 
توسط بانک مرکزی صورت نمی گیرد.به 
گفتــه این اقتصــاددان، صرف نظر از غیر 
مولــد بودن فعالیت های بنگاه داری بانک 
ها، انعطاف پذیری بســیار بالای مداخله 
سیستم بانکی کشور در حوزه مستغلات، 
بازرگانــی خارجی و حتی بازار ســرمایه 
مشــکلات زیادی را ایجاد کرده اســت. 
آشــفتگی قیمت ها در بازار مســتغلات و 
بــازار ارز برخــی از پیامد های بنگاه داری 

عمدتا غیر مولد بانک ها در کشور است.

 سهم ناچیز بخش مولد 
از منابع مالی بانک ها

این استاد دانشگاه می گوید: علاوه بر این ها 
وقتــی نظام بانکی بخش قابل ملاحظه ای 
از منابــع مالی را صرف فعالیت های بنگاه 
داری غیر مولد می کند، باعث خواهد شد 
سهم بخش های مولد از منابع مالی بانک ها 
کاهش پیدا کند.علوی راد در مورد دلایل 
عدم برخورد جدی با بانک ها در مورد بنگاه 
داری مخرب آن ها می گوید: در ســالیان 
اخیر دولت ها بار ها وعده اصلاح نظام بانکی 
و مشــخصا برخورد با بنگاه داری بانک ها 
را مطــرح کــرده اند. این در حالی اســت 
که تاکنون توفیق چندانی حاصل نشــده 
اســت. به نظر می رســد عملیاتی نشدن 
مکانیزم هــای نظارتی بانــک مرکزی بر 
فعالیت های بنگاه داری غیر مولد بانک ها 
ناشــی از ســلطه مالی دولت هــا بر نظام 
بانکی، تسهیلات تکلیفی انبوه دیکته شده 
از ســوی نماینــدگان مجلس و واگذاری 
ماموریت هــای خارج از اســتاندارد ها به 

بانک هاست.

 مبارزه با بنگاه داری 
از خود دولت آغاز شود

این اقتصــاددان معتقد اســت: هرگونه 
مبارزه با فعالیت های بنگاه داری غیر مولد 
در سیســتم بانکی از خود دولت و مجلس 
شورای اسلامی آغاز خواهد شد.علوی راد 
ادامه داد: ابتدا لازم اســت روابط دولت ها 
با بانک مرکزی و سیســتم بانکی اصلاح 
شــود. از ســوی دیگر لازم است واگذاری 
ماموریت هــای خارج از اســتاندارد های 
حوزه بانکداری از سوی نمایندگان محترم 
مجلس به ویژه در قالب تسهیلات تکلیفی 

به سیستم بانکی متوقف شود.

خبر ویژه

علی جدی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفــت: نمــی دانیــم با وجود فروش خــوب نفت و 
درآمدزایی مالیاتی که به اذعان مســئولین رشــد 
داشته است، چرا تخصیص اعتبارات بودجه صورت 
نمی پذیرد و یا این تخصیص ها پائین است.وی بیان 
کرد: به واقع فروش نفت ما نســبت به ســال گذشته 
خیلی بهتر بوده و اعداد و ارقام تعیین شده در بودجه 
درحال محقق شــدن اســت. همچنین مسئولین 

مالیاتی اذعان دارند که درآمدهای مالیاتی کشــور 
از ســال گذشــته بهتر و بیشتر شده است که این می 
تواند کسری های ما در بودجه را جبران کند.نماینده 
مردم شــیروان در مجلس تاکید کرد: با این حال ما 
نمــی دانیم با وجود فروش خوب نفت و درآمدزایی 
مالیاتی که به اذعان مسئولین رشد داشته است، چرا 
تخصیص اعتبارات بودجه صورت نمی پذیرد و یا این 
تخصیص ها پائین اســت.عضو کمیسیون صنایع و 

معادن مجلس بیان کرد: با توجه به شــرایط صورت 
پذیرفتــه حداقل باید تخصیص بودجه به درســتی 
صورت پذیرد و شــرایط فعلی پذیرفتنی نیســت. به 
واقع ما در ســالهای گذشــته فروش نفتمان مشکل 
داشــت و مالیات ستانی کمتری داشتیم که کسری 
بودجه در این شرایط منطقی بود اما امسال شرایط 
بهتر بوده و باید تخصیص منابع بودجه به درســتی 

صورت می پذیرفت .

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

کسری بودجه منطقی نیست

  مریم فکری/  گروه  اقتصاد 
برخــی از تحلیلگــران ارزی معتقدند که اقدام های 
بازارساز و هراس از تزریق عرضه باعث شده بازیگران 
ارزی تهــران جانب احتیــاط را در پیش گیرند و به 
همین دلیل در روزهای گذشــته قیمت دلار در یک 
محدوده خاص معامله می شد.عملکرد یک هفته ای 
بــازار ارز، از فــراز و فرود قیمت دلار حکایت دارد، به 
طوری که در میانه هفته  گذشته دلار وارد کانال ۳۶ 
هزار تومان شد. روز چهاردهم آذرماه هر دلار آمریکا 

۳۶ هــزار و ۱۰۰ تومــان قیمت پیدا کرد. البته دلار 
یک روز بیشــتر در این کانال دوام نیاورد و بلافاصله 
قیمت ها به عقب برگشت.بررسی روند نشان می دهد 
که در روز پایانی هفته هم دلار رنگ کانال ۳۶ هزار 
تومان را در ســاعاتی به خود دید، اما در نهایت دلار 
به عقب رانده شد و معاملات هفته با دلار ۳۵ هزار و 
۸۶۲ تومان پایان یافت.بر همین اساس، قیمت دلار 
در یک هفته گذشته با افزایش ۰.۴ درصدی مواجه 
شد و به طور متوسط رشد ۱۶۷ تومانی را تجربه کرد.

عملکرد بازار حاکی از آن اســت که از ابتدای آذرماه 
امسال تاکنون ۶۶ تومان گران شده است. در ابتدای 
معاملات اول آدرماه، هر دلار آمریکا ۳۵ هزار و ۲۰۰ 
تومان قیمت داشت.بر  اساس این  گزارش بازارساز 
در یک ماه گذشته تلاش مضاعفی برای کنترل قیمت 
ارز و مدیریت بازار داشــته اســت. این در شــرایطی 
اســت که با توجه به نزدیکی به ســال نو میلادی و 
ماه های پایانی سال ۱۴۰۱ و افزایش مسافرت ها، به 
نظر می رسد سطح جدیدی از تقاضا وارد بازار شود.

با این وجود، برخی از تحلیلگران ارزی معتقدند که 
در حال حاضر اقدام های بازارســاز و هراس از تزریق 
عرضه باعث شده بازیگران ارزی تهران جانب احتیاط 
را در پیش گیرند و به همین دلیل در روزهای گذشته 
قیمت دلار در یک محدوده خاص معامله می شــد.
کارشناســان عنوان می کنند که هم اکنون نرخ دلار 
با توجه به روندهای تکنیکالی در ســقف اســت و از 
طرف دیگر، فضای مدیریت بازار توسط دولت و بانک 

مرکزی وجود دارد.

حرکت دلار روی مرز حساس قیمتی 

سایه احتیاط  بر سر ارز

خ مصوب زیاد شده است غ در بازار از نر احتمال گذر قیمت مر

غ  تکان  قیمت در بازار مر
  مریم بهنام راد/  گروه  اقتصاد  

پس از کش وقوس های فراوان بر ســر تعیین 
قیمت مــرغ بازار این محصــولات پروتئینی 
علیرغــم فراوانــی، باز هم روند صعود قیمت را 
در پیش گرفته اســت و صف ها دوباره به مرغ 
فروشی ها بازگشته است.طبق آمار ها پیش بینی 
می شــود بهای نهاده ها در بازار داخل کاهش 
یابــد، امــا در قیمت مرغ و تخم تغییری ایجاد 
نخواهــد شــد.چند روز پیش محمد جعفری، 
معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی 
ایران از رفع شدن مشکل ترخیص ۴.۷ میلیون 
تن نهاده های دامی باقی مانده در گمرک خبر 
داد. پیشتر سید فرزاد طلاکش، دبیرکل کانون 
سراســری مرغ تخم گذار ایران گفته بود، ورود 
نهاده ها به بازار تاثیری بر قیمت تمام شده تولید 
نخواهد داشت.او همچنین با اشاره به اینکه در ۵ 
ماهه اول سال جاری واردات نهاده ها نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۳۶ درصد کاهش یافته 
بــود؛ گفته بــود، در این مدت به دلیل کاهش 
نهاده هــای دامی، تولید نیز کاهش یافت. حال 
بــا ورود این نهاده ها تولید رشــد خواهد کرد؛ 

امــا قیمت کاهش نخواهــد یافت.تا چند روز 
گذشــته قیمت هر کیلو مــرغ در بازار میوه و 
تره بار به کیلویی ۴۷ هزار تومان و در واحد های 
صنفی شهر به کیلویی ۵۷ هزار تومان فروخته 
می شــود. این در حالی است که قیمت مصوب 
مرغ گرم ۶۳ هزار تومان است.از سوی دیگر به 
تازگی محسن شیراوند، معاون توسعه بازرگانی 
وزارت جهاد کشــاورزی از امکان صادرات مرغ 
با عوارض صفر خبر داد که بر اساس برآورد ها 
تا پایان ســال هیچ مشــکلی در حوزه تولید و 
مصرف مرغ نخواهیم داشت.شــیراوند تصریح 
کرد: قیمتی که اتحادیه قرار اســت خریداری 
کند، بر اساس آنالیز قیمتی که سازمان حمایت 
بــرای نرخ مصوب طیــور درنظر گرفته  قیمت 
مشخصی است که در اختیار اتحادیه است .حالا 
بررســی ها از سطح شهر نشان می دهد قیمت 
مرغ گرم همچنان کمتر از نرخ مصوب اســت 
، امــا با روندی کــه قیمت مرغ درپیش گرفته 
احتمال رســیدن قیمت بازار به نرخ مصوب و 
 یــا گــذر از این نرخ طی هفتــه های پیش رو 

وجود دارد.

سازوکار جبران خسارت قطعی اینترنت روشن نیست

محو  شدن در بازار 
نایــب رئیس کمیســیون فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات اتاق بازرگانی خاطر نشــان کرد: روشن 
نیست که دولت مطابق با کدام سازوکار می خواهد 
خســارت های وارده به کســب وکارها را جبران 
کنند درحالی که با کســری بودجه درگیر بوده و 
این پرسشی اســت که نمی توانم جواب روشنی 
به آن بدهم؛ همچنین دولت پیشــنهاد حســاب  
شده ای برای جبران خسارت ها نداده و باید منتظر 
ماند و دید که دولت چه فرمولی برای جبران این 
خسارت ها در نظر گرفته است.بابک عابدین  گفت: 
به نظر می رســد باید راه و روشــی پیدا کرد که هر 
چه سریع تر مشکل قطعی اینترنت به نفع اقتصاد 
و کشور حل شود. نایب رئیس کمیسیون فناوری 
اطلاعــات و ارتباطات اتاق بازرگانی تفکیکی بین 
کسب وکار اینترنتی و غیراینترنتی ایجاد نکرد و 
افزود: خط تولید امروز به اینترنت متصل اســت؛ 
ماشــین آلاتی که در خطــوط صنعتی جدید به 
کار گرفته می شــوند بــرای نگهداری، عیب یابی 
و تعمیرات نیازمند اینترنت پرســرعت هستند؛ 
بنابراین کســب وکار غیراینترنتی نداریم و امروزه 
تمام خطوط تولیدی، صنایع  و خدمات وابسته به 

اینترنت هستند.عابدین ادامه داد: دولت می تواند 
با اعمال برخی معافیت ها به کسب وکارها کمک 
کند و این تســهیلات نباید در غالب اعطای پول 
باشــد؛ محاسبه خســارت های وارده به فعالیت 
اقتصادی باید کارشناســانه باشد.وی در پاسخ به 
این پرســش که به نظر شما تسهیلاتی که دولت 
برای این کســب وکارها در نظر می گیرد می تواند 
جبران کننده خســارت های وارده به آنها باشد؟ 
گفت: اگر کسب وکاری توانست در این شرایط به 
فعالیت خود ادامه بدهد بدون تردید این تسهیلات 
می تواند کمک کننده باشــد اما اگر کسب وکاری 
به صورت کامل روند فعالیت اش متوقف شده باشد 
دیگر تمهیدات حمایتی نمی تواند برای آنها کارساز 
باشــد. ایران تلاش دارد که به معاهدات تجارت 
جهانی بپیوندد و تلاش دارد که به سیستم انتقال 
تجارت خط ابریشم از شرق به غرب تبدیل شود 
در این شرایط که سرعت انتقال داده اینگونه است 
چگونه می خواهیم به این مهم برسیم؟ تاجری که 
با کندی سرعت ایران مواجه می شود این ضرر را 
قبول نمی کند و مسیر دیگری را انتخاب می کند 

و ما اینگونه محو خواهیم شد.
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نفت و انرژی 4

امیدواری صنعت آب به ایجاد انگیزه در مشترکان برای صرفه جویی

 پای سیاست تنبیهی و تشویقی به صنعت آب رسید

کوتاه از انرژی

بین الملل

ترافیک نفتکش ها در 
آب های ترکیه سنگین تر شد

ترافیک نفتکش هایی که منتظر عبور 
از تنگــه های بســفر و داردانل ترکیه 
هســتند، با بی نتیجه ماندن مذاکرات 
برای یافتن راهکاری برای مشکل بیمه 
که با تحریم ها علیه روســیه، به وجود 
آمده است، ســنگین تر شد.اطلاعات 
گردآوری شده توسط بلومبرگ نشان 
می دهــد، ۲۶ نفتکش حامل بیش از 
۲۳ میلیون بشــکه نفت از قزاقستان 
همچنان در آب های ترکیه گیر افتاده 
اند. تنگه های بسفر و داردانل، گلوگاه 
های مهمی برای جریان نفت و ســایر 
کالاها از دریای ســیاه هستند و سال 
گذشــته ۷۰۰ میلیون بشــکه نفت از 
مســیر آنها حمل شد. ارزیابی مقامات 
قزاقســتانی از ترافیــک نفتکش ها، 
کوچکتر اســت.ترکیه ماه گذشــته 
اعلام کــرد نفتکش هایی که از آبهای 
این کشــور عبور می کنند، باید نامه 
هایی از بیمه گران خود داشته باشند 
کــه ثابت می کنند هنگام عبور از این 
تنگه ها، بیمه هســتند. اقدام ترکیه، 
واکنشــی به تحریم های اتحادیه اروپا 
علیه روسیه است که بیمه کشتی های 
حامل نفتی که بالاتر از ۶۰ دلار در هر 
بشکه فروخته شده است را ممنوع می 
کند.مقامــات آمریکا و انگلیس تلاش 
کــرده اند ترکیــه را متقاعد کنند در 
خواســته خود تجدیدنظــر کند؛ به 
خصوص با در نظر گرفتن این حقیقت 
که محموله های نفت قزاقستان هدف 
تحریم نیســت امــا تاکنون موفقیتی 
نداشته اند.وزارت خزانه داری آمریکا 
کــه مکانیزم ســقف قیمت برای نفت 
روسیه را به منظور ملایم کردن تحریم 
های اتحادیه اروپا طراحی کرده است، 
در بیانیــه ای اعلام کرد: والی آدیمو، 
معــاون خزانه داری بــه معاون وزیر 
خارجه ترکیه گفته اســت این برنامه 
تنها شــامل نفت از مبدا روســیه می 
شود و به کنترل بیشتر نیازی نیست.

خبرگــزاری تاس به نقل از مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت قزاقستان نوشت: 
همه نفتکش های قزاقســتانی، بیمه 
هســتند و شــرکت هایی که پوشش 
بیمه برای آنها فراهم کرده اند، عمدتا 
بیمه گران انگلیســی هســتند که با 
مقامات ترکیه، مذاکراتی داشــته اند. 
وی بــرآورد کرد تنها هشــت نفتکش 
از ۱۰ نفتکشــی کــه منتظــر عبور از 
تنگه های بســفر و داردانل هســتند، 
مربوط به قزاقســتان هستند.به گفته 
یــک مامور بنــدر محلی، از زمانی که 
مقــررات جدید ترکیه، به اجرا درآمده 
است، تنها کشتی ولادیمیر تیخانوف 
که پوشــش بیمه روسی داشته، از این 

تنگه ها عبور کرده است. 

 تولید نفت عراق 
کاهش یافت

عراق در نوامبر، ۴.۴۳ میلیون بشــکه 
در روز نفــت تولید کرد که ۲۲۱ هزار 
بشــکه در روز در مقایســه بــا اکتبر 
کاهــش داشــت.طبق آمار شــرکت 
دولتی بازاریابی نفت عراق )ســومو(، 
تولید نفت عراق مطابق با سهمیه تولید 
این کشــور تحــت توافق اوپک پلاس 
برای نوامبر بوده است. اما منابع ثانویه 
کــه دبیرخانه اوپــک از آمار آنها برای 
بررسی پایبندی اعضای خود به توافق 
اوپک پلاس اســتفاده می کند، تولید 
نفــت عراق در فاصلــه ماه مه تا اکتبر 
امسال را پایین تر از سهمیه تولید این 
کشور ارزیابی کرده اند.با تولید ۴.۴۳۱ 
میلیون بشکه در روز در نوامبر، تولید 
عراق ۲۲۰ هزار بشکه در روز کمتر از 
سطح اکتبر بوده است. عراق با کاهش 
مصرف داخلی به میزان ۹۲ هزار بشکه 
در روز و صــادرات بــه میزان ۶۳ هزار 
بشکه در روز، موفق شد کاهش تولید 
را انجام دهد. احسان عبدالجبار، وزیر 
نفت وقت عراق، در اکتبر گفته بود این 
کشــور با مدیریت مصرف داخلی نفت 
بــرای حفظ توانمندی های صادراتی، 
به ســهمیه تعیین شده از سوی اوپک 
پلاس برای عراق، پایبند اســت.در پی 
ضعیف شــدن دورنمــای اقتصادی و 
قیمت نفــت، وزیران اوپک پلاس در 
جلســه اکتبر ،کاهش هدف تولید به 
میزان دو میلیون بشکه در روز از نوامبر 
تا پایان سال ۲۰۲۳ را تصویب کردند.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی :

کاتالیست های ایرانی با 
موفقیت در روسیه استفاده شد

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با 
اشــاره به مذاکراتی که از فروردین ماه امسال 
با هیئت های روس برای صادرات کاتالیست 
ایرانی به روســیه انجام شــده اســت، اعلام 
کــرد: یک تن کاتالیســت ایرانی با موفقیت 
در مجتمع های پتروشــیمی روسیه در حال 
استفاده اســت و شرکتهای روسیه سفارش 
هــای جدید بــرای خرید کاتالیســت ثبت 
کرده اند.مرتضی شــاهمیرزایی بومی سازی 
کاتالیســت ها را یکــی از راهبردهای وزارت 
نفت در دولت ســیزدهم برشــمرد و افزود: 
بنا داریم همه کاتالیســت های این صنعت را 
بومی کنیم و براساس سند جامع کاتالیستی 
کــه آماده کرده ایم می توانــم بگویم که راه 
زیــادی در پیش نداریم.معــاون وزیر نفت 
در امور پتروشــیمی با اشاره به حمایت های 
شــرکت های ملی نفت، گاز، پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی و حمایت ویژه معاونان و 
وزیــر نفت از صنعت پتروشــیمی ادامه داد: 
اگر قرار است اقتصادی پویا در کشور داشته 
باشــیم باید از مســیر صنعت پتروشیمی در 

این راه حرکت کنیم.

ح کرد: سخنگوی صنعت آب کشور مطر

 اتلاف 55 درصدی آب 
 در بخش کشاورزی 

و 3۰ درصدی در بخش شرب
ســخنگوی صنعت آب کشــور بــا تاکید بر 
ضــرورت تدویــن الگوی کشــت مبتنی بر 
اقلیــم مناطق مختلف کشــور، گفت: اکنون 
بــازده مصــرف آب در بخــش کشــاورزی 
نزدیک به ۴۵ درصد اســت و امکان ارتقای 
آن با دنبال کردن این طرح قابل دســتیابی 
اســت.فیروز قاســم زاده درباره تلفات آب از 
طریق نشت از کانال ها و روش های ناکارآمد 
آبیاری و نیز تلفات بخش آب شــرب، افزود: 
هم اکنون بخش کشاورزی دارای بازدهی ۴۵ 
درصد در مصرف آب اســت و نزدیک به ۵۵ 
درصــد آب مصرفی در ایــن بخش در قالب 
تلفات و آب خارج شــده از محدوده ریشــه 
گیاه محاســبه می شــود.وی گفت: در حوزه 
شــرب نیز تلفات فیزیکی حدود ۱۵ درصد 
اســت که با احتســاب تلفات ظاهری و آب 
بدون درآمد، این میزان نزدیک به ۳۰ درصد 
اســت.وی افزود: به دلیل فقدان سند آمایش 
ســرزمین یا عدم پایبندی برخی متولیان به 
اســناد بالادستی، محصولاتی در مناطقی از 
کشور کشت و برداشت می شود که به لحاظ 
شرایط منابع آبی، این محصولات نقش سم را 
دارند و نباید این روند ادامه یابد.وی طراحی 
و تدوین الگوی کشت مبتنی بر اقلیم مناطق 
مختلف کشور را یک اصل مهم در این زمینه 
عنوان و  تصریح کرد: بخشــی از تلفات آب 
در حوزه کشــاورزی در زمــان انتقال منابع 
آبی به محل مصرف رخ می دهد؛ در این باره 
طرح های توســعه ای منابع آبی و طرح های 
مرمت و بازســازی با هدف حفاظت از منابع 
آبی و کاهش تلفات آب در حال اجراســت.
قاســم زاده یــادآور شــد: با توجــه به اینکه 
کانال های شــبکه های آبیاری دارای پوشش 
بتونی هستند، بر همین اساس با توسعه این 
شبکه ها از تلفات آب در بخش کشاورزی در 
مقایســه با آبیاری توســط نهرهای سنتی به 

میزان قابل توجهی جلوگیری می شود.

یک عضو کمیسیون انرژی:

 وجود یک نهاد تنظیم گر 
برای کنترل مصرف انرژی 

ضروری است
یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی تاکید کرد: کمیسیون انرژی به این 
نتیجه رسیده که ایجاد یک نهاد تنظیم گر بالا 
دستی در سطح معاونت انرژی برای مدیریت 
مصرف در ســطح کشور ضروری است.هادی 
بیگی نژاد با اشاره به وضعیت ناترازی گاز در 
ســطح کشور و راهکارهای مدیریت آن بیان 
کرد: ناترازی گاز در ســطح کشور به مصرف 
بالای آن باز می گردد. میزان مصرف گاز در 
کشــور ما بســیار بالا است. هدر رفت گاز نیز 
در کشــور ما بالاســت. این دو عامل دست به 
دســت هم داده و ســبب شده تا ناترازی گاز 
در کشــور ایجاد شود. راندمان نیروگاه ها در 
سطح کشــور پایین است. میزان مصرف در 
حــوزه خانگی و تجاری نیز بالاســت.وی در 
ادامــه اظهــار کرد: هدر رفت انرژی در حوزه 
تجاری و خانگی نیز بالا است. ساختمان محل 
های اتلاف انرژی زیادی دارد. ســاختمان ها 
مطابق استاندارد ساخته نمی شوند. سیستم 
گرمایشی نیز هدر رفت زیادی دارد. ما حدود 
۷۸۰ میلیون مترمکعب روزانه گاز در شبکه 
توزیع می کنیم. در زمســتان ۸۰ درصد این 
رقم در حوزه خانگی به مصرف می رسد. این 

رقم بالایی است. 

وزارت نیرو در تابستان از اجرای طرح تشویقی در 
صنعت برق نتیجه گرفته بود و حالا امیدوار است که 
سیاست های تنبیهی و تشویقی به کمک صنعت 
آب کشــور هم بیاید.شاید بیشترین موضوعی که 
ایــن روز ها در مورد منابع آبی و وضعیت بارندگی  
می شنویم این است که کشور برای سومین سال 
پیاپی با خشکسالی روبرو است و با وجود اینکه در 
ماه ســوم فصل پاییز هستیم همچنان بارش قابل 
توجهی را شاهد نبوده ایم. سد ها و مخازن کشور 
تغذیه مجدد نشده اند و درصد پرشدگی آن ها زنگ 
خطر را در صنعت آب به صدا در آورده اســت.بر 
اســاس آخرین داده های شرکت منابع آب ایران 
تا پنجم آذر ماه، میزان ذخایر در بیشــتر سد های 
مهم کشور در مقایسه با سال گذشته منفی بوده 
و سد هایی که در مقایسه با سال گذشته افزایش 

ذخایر داشتند انگشت شمار هستند. 
ســد اســتقلال و ســد شــمیل و نیان در استان 
هرمزگان و ســد دز استان خوزستان از سد هایی 
هســتند که وضعیت خوبــی از نظر ذخایر دارند. 
همانطــور که گفته شــد وضعیــت بارندگی هم 
شــرایط خوبی نداشته و اســتان های سیستان و 
بلوچستان، همدان، قزوین، تهران و قم بیشترین 
اختلاف بارندگی را در مقایســه با دوره متوســط 
درازمدت )۵۴ ســاله( داشــته انــد.در پایتخت 
پرشــدگی مجموع پنج ســدی که تامین کننده 
آب شرب هستند به ۱۶ درصد رسیده و کاهش ۲۱ 
درصدی را نسبت به سال گذشته نشان می دهد. 
به عبارت دیگر ۸۴ درصد ظرفیت مخازن سد های 
تهران خالی اســت و سدی مثل اکباتان تنها یک 
درصد ذخیره آبی دارد. میزان بارندگی در تهران 

هم در ســال آبی جاری به ۱۴.۸ میلیمتر رســیده 
که حاکی از کاهش ۷۵ درصدی بارندگی نســبت 
به بارش متوســط درازمدت است. اما نکته ای که 
مســئله بارش در تهــران را مهم می کند، تمرکز 
بالای جمعیت در این کلانشــهر اســت که بیشتر 

نیاز هم آب شرب است. 
از طرفی عدم رعایت الگوی مصرف آب از ســوی 
مشترکان به قوز بالای قوز این صنعت تبدیل شده 
است.به گفته رسول باقری، معاون امور مشترکین 
آبفا حدود ۴ الی ۵ درصد مشــترکان بد مصرف و 
حدود ۶۰ درصد مشترکان هم پر مصرف هستند. 
طبق دســته بندی ها مشــترکانی که دوبرابر الگو 
مصرف می کنند پر مصرف شــناخته می شــوند و 
بیش از  این مقدار هم در دســته بد مصرف ها قرار 
می گیرند. الگوی مصرف در اســتان های مختلف 

کشــور متفاوت است، اما طبق گفته فیروز قاسم 
زاده ســخنگوی صنعت آب، میزان الگوی مصرف 
در تهران متوسط ۱۴ متر مکعب است و مشترکانی 
کــه بالای ۲۸ متر مکعب مصرف کنند بد مصرف 
هستند.وزارت نیرو برای کنترل شرایط آب کشور 
و بــه ویــژه تهران و عدم تبدیل شــرایط به یک 
بحران آبی، سیاســت های تنبیهی و تشــویقی را 
برای مشــترکان در پیش گرفته اســت. علی اکبر 
محرابیان در اواخر مهر ماه از قطع انشــعاب آب 
مشــترکان بد مصرف و همچنین از برنامه وزارت 
نیــرو برای پاداش به خوش مصرف های آب خبر 
داد.وزیر نیرو گفته بود: قیمت هر مترمکعب آب به 
طور متوسط حدود ۶۰۰ تومان تعیین شده و پنج 
برابر آن، سه هزار تومان می شود؛ یعنی هرکدام از 
مشترکان یک مترمکعب آب صرفه جویی کند، سه 

هزار تومان پاداش به وی تعلق می گیرد و با اندک 
صرفه جویی قبوض مشــترکان رایگان می شود و 
اگر بیشتر صرفه جویی کنند بستانکار خواهند شد.

 امیدواری صنعت آب به ایجاد انگیزه 
در مشترکان برای صرفه جویی

امــا باید دید این تمهیدات تاثیری بر روی مصارف 
بخش خانگی می گذارد؟ قاســم زاده ســخنگوی 
صنعــت آب در این باره می گوید: قطع انشــعابات 
۱۲۵۰۰ خانوار به این دلیل که در بازه بد مصرف ها 
قرار گرفتند تاکنون صورت گرفته اســت. ارزیابی 
تاثیــر قطعی انشــعاب در ماه هــای بعدی مصرف 
مشــترکان مشخص می شود.او گفت:در سال های 
گذشــته حدود ۵ درصد مشترکین در شهر تهران 
بدمصرف محسوب می شدند که این عدد امسال به 
حدود ۴ درصد رسیده است. این چهار درصد، ۱۰ 
درصد مصرف آب شهر تهران را شامل می شود که 
اهمیت صرفه جویی در این بخش را نشان می دهد. 
در این راســتا برنامه های متعددی در نظر گرفته 
شــده اســت که یکی از آن ها بحث اطلاع رســانی 
از طریق رســانه ها است.قاســم زاده همچنین در 
خصوص پاداش مصرف مشــترکان آب گفت: این 
پاداش در قبض هایی که آبان ماه صادر می شــود 
اعمــال خواهد شــد و فرایند تصویــب این تعرفه 
طی می شــود و بعد از تصویب اعمال خواهد شــد 
و کســانی که در رده خــوش مصرف قرار گرفتند 
مشمول این پاداش خواهند شد.وزارت نیرو پیش 
از این سیاســت های تشویقی را در تابستان امسال 
در صنعــت بــرق پیاده کرده بود که نتیجه مطلوب 

هم حاصل شد .

خبر ویژه

معاون توســعه مدیریت و ســرمایه انســانی وزیر نفت با اشاره به ساماندهی 
نیروهای پیمانکاری و مدت موقت، احیای جذب فارغ التحصیلان دانشــگاه 
صنعت نفت، بازنشسته شدن ۱۷ هزار نیرو تا سال ۱۴۰۸ گفت: تا پایان آذرماه 
۱۴۰۱ با هماهنگی ســازمان ســنجش و آموزش کشور، آزمون استخدامی 

برای جذب ۳ هزار و ۳۰۰ نفر در صنعت نفت برگزار می شود.
مهدی علی مددی در گردهمایی هم اندیشی مدیران ارشد صنعت نفت با 
بیان اینکه با روی کارآمدن دولت سیزدهم با انبوهی از مطالبات کارکنان در 
صنعت نفت روبه رو بودیم، گفت: با حمایت وزیر نفت و رویکرد انسان مدارانه 
ایشان و تأکید دولت سیزدهم بر مردمی بودن، به فکر حذف صورت مساله 

مسائل و مشکلات کارکنان صنعت نفت نبودیم بلکه به دنبال حل آنها بودیم.
وی با بیان اینکه در ۱۶ ماه گذشته اقدام های مطلوبی در حوزه منابع انسانی 
صنعت نفت انجام شده ، افزود: طی نخستین اقدام ، تصمیم های حوزه منابع 
انســانی را در ریل تخصصی خود قرار دادیم و با تشــکیل و احیای شــورای 
مدیران توسعه منابع انسانی سعی کردیم کل تصمیم ها را در قالب تصمیم 

مدیران منابع انسانی شرکت ها بگیریم.
علی مددی، نخســتین چالش این معاونت را ســاماندهی نیروهای قرارداد 
مدت موقت اعلام کرد و گفت: توانستیم براساس مصوبه ۱۶۶۲ نظام جبران 

خدمات آنها را در قالب قراردادها اجرایی کنیم.

 معاون توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزیر نفت خبر داد؛

فراخوان جذب نیروهای تازه در صنعت نفت

وزیر نفت عنوان کرد:

کمک به مدیریت مصرف با تصویب تعرفه 
گاز تازه مشترکان پر مصرف 

وزیر نفر با اشاره به تصویب تعرفه تازه مشترکان 
پــر مصرف گاز در هیئت دولت، اظهار کرد: این 
تصمیم کلیدی می تواند به ما در مدیریت مصرف 
در فصل ســرما کمک کند.جواد اوجی با اشاره 
به بررســی و ممیزی همه پروژه های موجود در 
صنعت نفت طی روزهای آغازین دولت سیزدهم 
بــا همکاری معاونــت برنامه ریزی وزارت نفت، 
تصریح کرد: با توجه به بررســی ها طی هشــت 
سال آینده در چهار شرکت اصلی برای تکمیل 
پروژه ها به ۲۴۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز 
است.وی با تأکید بر اینکه در ۱۶ ماه اخیر من و 
همکارانم تلاش کردیم از حداکثر توان سرمایه 
داخلــی برای تأمین منابــع مالی صنعت نفت 
استفاده کنیم، اظهار کرد: تا به امروز بیش از ۲۰ 
میلیارد دلار قرارداد و ۸۰ میلیارد دلار تفاهم نامه 
با شــرکت های داخلی و خارجی سرمایه گذار و 
بانک ها همچون مشارکت نامه توسعه یکپارچه 
میدان مشــترک آزادگان امضا شده.وزیر نفت 
ضمن اشــاره به وجــود ۴۸ پروژه نیمه تمام در 
چهار شــرکت اصلــی وزارت نفت به ارزش ۱۳ 
میلیارد دلار و تأکید بر اینکه اطلاع رســانی از 

تســریع در ساخت پروژه های نیمه تمام صنعت 
نفت کشور می تواند میان مردم امیدآفرین باشد، 
گفت: تلاش می شود هر چه زودتر این طرح ها به 
مرحله بهره برداری برسند.وی محورهای اصلی 
کاری کنونی مدیران وزارت نفت را شامل تامین 
منابع درآمدی کشور، مدیریت ناترازی تولید و 
تقاضــا در بخش گاز، توجه به نیروی انســانی، 
توسعه زنجیره ارزش افزوده و جلوگیری از خام 
فروشــی و تداوم سرمایه گذاری در میدان های 
نفت و گاز برای جلوگیری از افت تولید دانست 
و افزود: اگر در این صنعت سرمایه گذاری تداوم 
نداشــته باشــد در آینده باید شاهد واردات گاز 
و فرآورده های نفتی به کشــور باشیم.وزیر نفت 
با تأکید بر اینکه اجرای پروژه های مســئولیت 
اجتماعــی بــرای صنعت نفت آثــار معنوی، 
فرهنگی و اجتماعی زیادی در برخواهد داشت، 
اظهار کرد: حدود ۱۴ هزار میلیارد تومان در این 
زمینه طی دوران فعالیت دولت سیزدهم پروژه 
تعریف شده است.اوجی گفت: در ۱۶ ماهه اخیر 
اقدام های زیادی برای بهبود معیشــت، رفاه و 

حقوق و دستمزد انجام شده است.

معاون وزیر نفت در امور گاز :

گازخانگی در صورت   مشترکین 
گیرند کاهش مصرف، پاداش می 

آیین نامه اجرایی بند  ک  تبصره ۱۵ بودجه ۱۴۰۱ 
درباره افزایش تعرفه گازبها و طرح های تشویقی 
آن به وزارت نفت ابلاغ شد.مجید چگنی، معاون 
وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران 
با اعلام این خبر، گفت: مشــترکین خانگی که 
مصرف گاز آن ها در ماه های سرد سال نسبت به 
دوره مشابه سال قبل کمتر شود، به ازای هر یک 
واحد درصد کاهش، مشــمول تخفیف یا همان 
پــاداش صرفه جویی معــادل ۳ واحد درصد در 
گازبهای صورتحســاب همان دوره خواهند شد 
که این تخفیف تا ســقف ۴۵ درصد گازبها در 
صورتحساب آن ها اعمال خواهد شد.وی تأکید 
کرد: مشــترکینی که در ماه های بســیار سرد 
ســال، مصارف آن ها حداکثر ۷۰ درصد الگوی 
متعارف مصرف )ســقف پله ۳ جدول پلکانی( 
باشد، گازبهای آن ها صد در صد رایگان خواهد 
بود.چگنــی تصریح کرد: تعرفه مشــترکین با 
مصرف متعارف که در ســه پله اول قرار دارند، 
نســبت به ســال گذشته افزایشــی نداشته و 
صورتحساب آن ها مشابه سنوات گذشته است؛ 
تنها تعرفه مشــترکین پرمصرف بخش خانگی، 

یعنی از پلکان ۴ به بعد افزایش یافته است. این 
تغییر تعرفه از ۱۶ آذرماه در صورتحســاب های 
مشــترکین محترم اعمال می شود.معاون وزیر 
نفــت در امــور گاز ادامه داد: بر همین اســاس، 
گازبهای مشــترکانی که تحت پوشش کمیته 
امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی قرار 
دارند و مصرف آن ها در حد متعارف است )سقف 
مصرف مجاز پله ۳ در هر اقلیم(، رایگان خواهد 
بود، ولی در عین حال، مشترکین عادی و حتی 
مشترکین کمیته امداد و سازمان بهزیستی اگر 
از این ســقف مصرف، عبور کنند، حجم مازاد 
مصرف آن ها، مشــمول پرداخــت تعرفه های 
پلکانی خواهد شد.وی با اشاره به این که اکنون 
۶۵ درصــد حجم گاز مصرفی بخش خانگی در 
دوره ســرد ســال از سوی مشترکین پرمصرف 
)پلکان ۴ تا ۱۲( مصرف می شــود خاطرنشــان 
کرد: این در حالی است که بیش از ۶۴ درصد از 
مشــترکین که در پلکان اول تا سوم قرار دارند، 
تنها ۳۵ درصد حجم گاز مصرفی بخش خانگی 
در دوره سرد سال را مصرف می کنند که تعرفه 

آن ها افزایشی نداشته است.

دبیر انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی:

ک ، سرمایه گذاران ایرانی را روانه قطر می کند  خ بالای خورا نر
دبیــر انجمــن صنفی کارفرمایی پتروشــیمی گفت: ما فرش قرمز پهــن کردیم و به عده ای مجوز دادیم که 
واحدهای متانولی و اوره ای احداث کنند، اکنون همه چیز زیر ســوال رفته اســت. این واحدهایی که هزینه 
کرده و کار خود را تازه آغازه کرده اند در حال توقف هســتند.احمد مهدوی ابهری ، درباره چالش های نرخ 
خوراک پتروشــیمی ها در ایران اظهار داشــت: معمولا نرخ خوراک هاب ها بر مبنای فروش اســپات است و 
قراردادهای بلندمدت نیستند، مثلا هنری هاب امریکا و یا آلبرتا قیمت گاز متان را ۲۲ سنت اعلام می کنند، 
این نرخ برای یک بار خرید است نه برای شرکتی که قرارداد درازمدت با تولیدکننده گاز در کانادا و یا امریکا 
منعقد می کند. با این وجود ما اعلام کردیم در فرمولی که گاز به پتروشــیمی های ایران فروخته می شــود 
هنری هاب و آلبرتا لحاظ شــود، اما نمی توان هاب اروپا را به ایران وصل کرد. وی با بیان اینکه برابر قانون 
فرمول نرخ خوراک در ایران باید اصلاح شود، تصریح کرد: فرمول نرخ در ایران میانگین وزنی مصرف داخل، 

صادرات و واردات اســت. برخی عنوان می کنند نرخ صادرات گاز ایران به ترکیه مثلا ۳۰ ســنت اســت، چرا 
باید به پتروشیمی ۲۲ سنت داده شود، پاسخ اینکه ۳۰ سنتی که به ترکیه داده می شود در قیمت ما لحاظ 
می شــود. وی با تاکید بر اینکه هاب امریکا و کانادا که تولیدکننده انرژی هســتند باید لحاظ شــود تا قیمت 
منطقــی شــود  گفــت: ما با وجودی که خود ذخایر بالایی داریم یکــی از گران ترین خوراک های منطقه را 
می خریم، این در حالی است که در قطر به سرمایه گذار ایرانی گفته شده خوراک را با ۱۰ سنت در اختیارشان 
قرار می دهند و قرارداد ۲۵ ساله منعقد می کنند، ما در قانون داریم که قیمت خوراک به گونه ای تعیین شود 
که سرمایه گذار داخلی و خارجی را جذب کند اما شرایط را به گونه ای رقم زدیم که برعکس این موضوع را 
شاهدیم یعنی نه تنها جذب سرمایه گذار نداریم بلکه  بیشتر دفع کرده ایم. به طوری که حتی سرمایه گذار 

ایرانی هم به سمت پروژه های قطر جذب می شود. 
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5بانک و بیمه

 معاون رئیس 
سازمان و مدیر جهاد کشاورزی:

37 هزار تن پیاز از زمین های 
 کشاورزی شهرستان مشهد 

روانه بازار شد
مشهد / محمدرضا رحمتی 

معاون رئیس سازمان و مدیر جهاد کشاورزی 
شهرســتان مشهد از پایان برداشت پیاز در 
ســطح ۸۲۰ هکتــار از اراضی کشــاورزی 
شهرســتان مشــهد خبر داد . محمد میری 
دیســفانی گفــت :  ۸۲۰هکتــار  از اراضی 
کشــاورزی شهرستان مشــهد پیاز کشت 
شــده و شهرستان مشــهد کسب رتبه اول 
استان در تولید محصول پیاز نموده است . 
وی افــزود  : تولیــد پیاز در صنعت غذایی ، 
اقتصاد خانوار ، رونق کسب و کار و استفاده 
های جانبی آن در صنعت گیاهان دارویی از 
اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و بر اقتصاد 
خــرد و کلان و فعالیت بنگاههای اقتصادی 
وکارخانجــات تاثیرگذار و اشــتغال زایی را 

باعث می گردد .  
میــری اذعان داشــت :  تولید این محصول 
در طول دوره کاشــت ، داشت و برداشت  به 
صــورت ثابت بــرای ۲ هزارو ۴۶۰ نفر روز و 
بــه صورت فصلی بیــش از ۴۵ هزار نفر روز 
اشــتغالزایی ایجاد کرده است .معاون رئیس 
ســازمان و مدیر جهاد کشاورزی شهرستان 
مشــهد بیان کرد :  از ۸۲۰ هکتار ســطح زیر 
کشــت پیاز ، ۵۰۰هکتــار  آبیاری مزارع به 
صورت قطره ای و تیپ انجام گرفته است . وی  
با بیان اینکه میانگین برداشت  در هرهکتار 
حــدود۴۵ تن نیز میباشــد افزود : بیش از 
۳۷ هزار تن پیاز در شهرستان مشهد تولید 
می شــود که علاوه بر تامین نیازشهرستان 
مــازاد آن در کارخانجات  فرآوری می گردد 
و همچنیــن پیــاز برداشــت شــده در این 
شهرســتان به دلیــل کیفیت انبارداری بالا 
و طعــم و مــزه خاص خود از بازارپســندی 
بالایی برخوردار بوده و به سراســر کشــور 

توزیع می گردد .  
میری با اشــاره به اینکه کشــت پیاز از اواخر 
اسفندماه شروع و برداشت در اواخر مهرماه 
آغاز و تا اواســط آذر ادامه دارد افزود : ارقام 
کشت شده در شهرستان مشهد از نوع قرمز، 
زرد طلایی و ســفید می باشــد .مدیر جهاد 
کشــاورزی شهرســتان مشهد تاریخ کشت 
به موقع، اســتفاده از سیستم آبیاری نوین،، 
تغذیــه مناســب، از جملــه اقدامات جهاد 
کشــاورزی در راســتای عملکرد بهتر برای 

کاشت این محصول عنوان کرد.

 کرج/ اکبرحیدری
 شهردار کرج با بیان اینکه برای سال آینده پروژه میدان جمهوری 
اولویت نخست مجموعه مدیریت شهری خواهد بود، خاطرنشان 
کرد: بر اساس بودجه پیش بینی شده باید پروژه هایی مهمی برای 
شــهر تعریف و آغاز به کار کند.مهرداد کیانی در جلســه ای که با 
حضور معاونین و مدیران حوزه های مختلف برگزار شد، با اشاره 
به اینکه شهرداری کرج از لحاظ درآمدی با وضعیت بحرانی روبرو 
اســت، اظهار داشــت: امروز شهرداری در بحث درآمدی شرایط 
مناســبی را تجربه نمی کند.وی با بیان اینکه برخی وظایف به 
فراموشــی سپرده شده، عنوان کرد: در حوزه عمرانی عملا هیچ 

پروژه بزرگی در حال احداث نیست.شهردار کرج ادامه داد: زمان 
بر شدن برخی پروژه های قدیمی مردم را بدبین کرده که باید از 
فرصــت بــه وجود آمده برای ارائه خدمات مطلوب و تغییر چهره 
ایجاد شده نهایت استفاده را برد.کیانی گفت: برای سال آینده باید 
وضعیت شهرداری کرج در همه حوزه ها تغییر کند، به ویژه در 
حوزه عمرانی، قطعا پروژه های عمرانی مردم را دلگرم خواهد کرد.

وی با بیان اینکه برای سال آینده پروژه میدان جمهوری اولویت 
نخست مجموعه مدیریت شهری خواهد بود، خاطرنشان کرد: بر 
اساس بودجه پیش بینی شده باید پروژه هایی مهمی برای شهر 
تعریف و آغاز به کار کند.شهردار کرج در ادامه به مدیران کم کار 

هم هشدار داد و خاطرنشان کرد: برخی مدیران در تامین منابع 
درآمدی و تحقق بودجه های مصوب عملکرد موفقی نداشته اند 
و باید در این خصوص تغییرات جدی در برنامه های خود ایجاد 
کنند.وی با اشاره به اینکه فعلا در حال ارزیابی مدیران هستیم، 
یادآور شد: قطعا یکی از روش های تشخیص مدیران موفق بررسی 
عملکرد آنان در حوزه مالی اســت. در این حوزه هیچ تعارفی با 
مدیران نخواهیم داشت.کیانی گفت: انتظار دارم مدیران به همراه 
مسئولان حراست و بازرسی وجب به وجب مناطق تحت مدیریت 
خود را به صورت مستمر بررسی، چالش های احتمالی را پیش 

بینی و برای حل آن برنامه ریزی داشته باشند.

ج : کر شهردار 

تسریع در تکمیل پروژه های عمرانی شهروندان را دلگرم می کند

5
در مراسم بزرگداشت تاسیس انجمن کلیوی 

زنجان انجام شد؛

تجلیل از بانک ایران زمین 
 مراســم آیین بزرگداشت 
ســی و هشــتمین سال 
تاســیس انجمن کلیوی 
زنجان با حضــور مدیران 
اســتانی بانک ایران زمین، 
چهــره هــای ماندگار، مقامات دولتی، اســاتید 
دانشگاهی، پزشکان و خیرین استان برگزار شد. 
بانک ایران زمین در راســتای انجام مســئولیت 
اجتماعی اقدام به مشــارکت در برگزاری ســی و 
هشتمین سال تاسیس انجمن کلیوی زنجان نمود.

در این مراسم نام بانک ایران زمین به عنوان بانک 
پیشــرو و حامی انجمن کلیوی زنجان توســط 
طهماسبی مدیرعامل انجمن معرفی شد و با اهداء 
لوح از مدیران این بانک تقدیر شد.خاطر نشان می 
دارد انجمن خیریه کلیوی زنجان یکی از قدیمی 
ترین و فعالترین موسسات خیریه این استان است 
و طی ماه های اخیر با همکاری بانک ایران زمین 
از سرویس ها و خدمات بانکی این بانک استفاده 

می کند.

رشد 7۱ درصدی پرداخت وام 
قرض الحسنه ازدواج در موسسه 

اعتباری ملل 
 ایــن موسســه به منظور 
حمایت از زوج های جوان 
و تســهیل در امر ازدواج 
نســبت بــه پرداخت وام 
قــرض الحســنه ازدواج 
اقدام می نماید که در این راستا از ابتدای سال 
تا پایان آبان ماه ۲۳۱۳ فقره وام قرض الحسنه 
ازدواج بــه مبلــغ ۹۰۰/ ۱۲۰/ ۳ میلیون ریال 
پرداخت نموده اســت . این گزارش می افزاید: 
موسســه اعتباری ملل در آبان ماه مبلغ ۸۰۰/ 
۴۶۸ میلیــون ریال وام قرض الحســنه ازدواج 
پرداخت کرد که نســبت به مهرماه رشــد ۷۱ 
درصد داشته است. همچنین در این ماه تعداد 
۳۴۰ فقره وام پرداخت نمود که نسبت به مهرماه 
رشــدی معادل ۶۳درصد را شــاهد بوده ایم. 
گفتنی اســت تعداد ۷۷۹ نفر متقاضی دریافت 
وام قرض الحسنه ازدواج از طریق شعب موسسه 
اعتباری ملل می باشــند که در حال تشــکیل 

پرونده برای دریافت وام هستند. 

اخبار

آغاز ثبت نام بازنشستگان کشوری برای 
بیمه تکمیلی عمر و حادثه بیمه ملت

 این شــرکت بــا همکاری 
بازنشســتگی  صنــدوق 
کشوری، طرح بیمه تکمیلی 
عمــر و حادثــه صبا را برای 
افزایش پوشــش بیمه های 
عمر و حادثه بازنشستگان و وظیفه بگیران طراحی 
کرده است.در این طرح، بازنشستگان و وظیفه بگیران 
تحت پوشــش صندوق بازنشستگی کشوری که 
خالــص حقوق دریافتی آن ها بیش از ۱۵ میلیون 
ریال باشد، می توانند با پرداخت حق بیمه ۲۲ تا ۵۵ 
هزار تومان در هر یک طرح های طلایی، نقره ای و 
برنزی این طرح ثبت نام کنند.ثبت نام بیمه تکمیلی 
عمر و حادثه صبا، در روزهای ۱۳ تا ۲۵ آذر از طریق 
درگاه خدمات الکترونیک صندوق بازنشســتگی 
کشــوری به نشــانی sabasrm.ir انجام خواهد 
شد.یکی از موارد مورد توجه در این طرح، پوشش 
رایگان بیمه آتش ســوزی ساختمان و تاسیسات، 
اثاثیه و دکوراســیون بیمه شــده اصلی است که با 
پوشش های سیل و زلزله به شرکت کنندگان در این 
طرح ارائه خواهد شد.هم چنین بازنشستگان بدون 
لحاظ سقف سنی می توانند خود و افراد تحت تکفل 

خود را نیز در این طرح بیمه کنند.

 تقدیر مدیرکل میراث فرهنگی
 گردشگری و صنایع دستی 

استان بوشهر از بانک آینده
 اســماعیل سجادی منش، 
طــی تقدیرنامه هایــی به 
رئیس و رئیس گروه اعتباری 
شعبه  بوشهر- خیابان امام 
به عنــوان   -، خمینــی 
نمایندگان بانک آینده-  اســتفاده از ظرفیت های 
مردمی را یکی از محورهای توسعه کشور  دانست 
که نظام بانکی می تواند به عنوان اصلی ترین محور 
این مسیر ، ایفای نقش کند.وی هم چنین در ادامه 
از بانــک آینــده بــه  جهت تعامل و همــکاری با 
سرمایه گذاران بخش خصوصی در راستای هموار 
نمودن مسیر رشد و شکوفایی حوزه های گردشگری، 

قدردانی کرد.

رونمایی از یاقوت البرز با حضور مدیرعامل
محســن پورکیانی در آیین رونمایی از نرم افزار کاربردی   یاقوت البرز  
اعــلام کــرد که ۱۳ آذر، روز بیمه یادآور تمام بزرگوارانی اســت که در 
ســال ۱۳۱۴ با ســرمایه ای کم و در کوچه پس کوچه های منطقه لاله 
زار تهران، صنعت بیمه کشور را بنیان نهادند تا این صنعت هم اکنون 
یه یک صنعتی قوی و درختی تنومند تبدیل شود.وی با بیان این نکته 
که صنعت بیمه روز به روز در حال رشد و توسعه است، تاکید کرد که 
با وجود تمامی پیشرفت ها، این صنعت نیاز به به روزشدن و پیشرفت 
بیشــتر دارد تا بتواند خود را به شــرایط کشورهای توسعه یافته نزدیک 
کند.پورکیانی با اشاره به این که کشورهایی که نتوانند خود را با شرایط 
روز و فناوری های نوین، منطبق کنند به تدریج از صحنه رقابت حذف 
خواهند شــد، گفت: گســتره تحول دیجیتال، کل سازمان را در بر می 
گیرد و در آینده ای نزدیک، شرکت های بیمه چاره ای جز ارائه خدمات 
به مشــتریان در بســتر تحول دیجیتال نخواهند داشت.وی با بیان این 
نکته که شــرکت های بیمه در پی ســاده ســازی ارائه خدمات و ایجاد 
تمایز با دیگر شرکت ها هستند، ایجاد این تمایز را بسیار سخت خواند 
و اظهار داشت: یکی از راه های برقراری ارتباط با مشتری، ایجاد بستری 
بدون واســطه و تســهیل ارتباط آنان با شــرکت است که در این زمینه 
ســه نرم افزار شــامل موبایل اپلیکیشن یاقوت، باشگاه مشتریان و نرم 
افزار ســپید از ســوی بیمه البرز آماده سازی شده است که امیدواریم با 
راه اندازی این نرم افزارها، بتوانیم خدمات بهتری را به مشتریان ارائه 
کنیم.پورکیانــی از کاهش ســهم درمــان در پورتفوی بیمه البرز از ۳۳ 
درصد به ۲۵ درصد خبر داد و اضافه کرد: برنامه شــرکت این اســت که 
تا پایان سال این سهم را حفظ و حتی بیش از این کاهش دهد.وی در 
عین حال به رشــد ۳۵ درصد تولید حق بیمه در شــرکت بیمه البرز در 

۸ ماهه ابتدای ســال جاری اشــاره کرد.حامد عابدینی، معاون نوآوری 
و برنامه ریزی مدیرعامل بیمه البرز هم در ســخنانی با اشــاره به این 
نکته که در شــرایط کنونی امکان صدور برخط بیمه نامه آتش ســوزی 
از طریق یاقوت البرز فراهم شده و پس از آن نیز بیمه نامه های حوادث 
و عمر به صورت آنلاین از این طریق صادر خواهند شــد، خاطرنشــان 
کرد: تمدید بیمه نامه نیز از طریق این اپلیکیشــن امکان پذیر اســت 
ضمــن این که اســتفاده از امضای دیجیتال هــم از دیگر خدمات این 
اپلیکیشن است که در سامانه های شرکت، پیاده سازی شده است.وی 
مشاهده پرونده های خسارتی را از دیگر خدمات این اپلیکیشن خواند 
و گفت: اعلام خســارت درمان نیز که پیش از این راه اندازی شــده بود 
هم اکنون کامل تر شده است ضمن این که اعلام خسارت رشته های 
غیردرمان نیز از دیگر خدمات جدید است و بیمه گزار می تواند در هر 
نقطه از کشــور با کمترین داده مورد نیاز، اعلام خســارت کند تا پس از 

آن، خسارت ارزیابی و پرونده خسارتی تشکیل شود.عابدینی با تاکید 
بر این نکته که با اپلیکیشن یاقوت، بیمه البرز از ابتدا تا انتهای کار در 
کنار مشتریان خواهد بود، اضافه کرد: رویت سوابق، خسارت ها و حق 
بیمه های پرداختی، مشــاهده اصالت بیمه نامه و همچنین پرداخت 
اقساط بیمه نامه نیز از طریق یاقوت امکان پذیر شده است.وی در پاسخ 
به سوالی درباره خدمات مشاوره بیمه ای و درمانی این اپلیکیشین هم 
گفت: در این نسخه، بحث مشاوره بیمه ای هم دیده شده است که در 
فاز نخست به صورت آفلاین خواهد بود و سوالات مشتریان ارسال و از 
ســوی امور مشــتریان شرکت، دریافت شده و به آن پاسخ داده خواهد 
شــد.به گفته عابدینی، این مشــاوره در فازهای بعدی به صورت آنلاین 
انجام خواهد شــد ضمن این که هم اکنون امکان گفت و گوی آنلاین 
از طریق ســایت شــرکت هم فراهم شده است.وی همچنین اعلام کرد 
که ویزیت آنلاین نیز در نسخه اول یاقوت دیده شده است و در بخش 
منهای بیمه، دریافت خدمات غیربیمه ای و استفاده از خدمات مشاوره 
ای پزشــکی برای مشــتریان امکان پذیر شده است.عابدینی با اشاره به 
این نکته که تاکنون ۴۰۰ هزار بار اپلکیشــین یاقوت از ســوی کاربران 
نصب و راه اندازی شده است، تاکید کرد: تقویم بیمه هم از دیگر امکانات 
یاقوت است تا کاربران بتوانند رخدادهای بیمه ای خود را ثبت کنند و 
سیســتم برای آنان الارم صادر کند.وی با اشــاره به امکان دانلود یاقوت 
البرز از طریق ســایت این شــرکت بیمه و همچنین اپ های کافه باز و 
مایکت، خاطرنشان کرد: باشگاه مشتریان بیمه البرز هم با هدف ایجاد 
یک فضای تعاملی و دوستانه با مشتریان راه اندازی شده است که کسب 
امتیاز از محل فعالیت های بیمه ای و بهره مندی از جوایز ارزشمند از 

جمله مزایای عضویت در این باشگاه است.

خبر ویژه

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران در مراســم بزرگداشــت روز دانشــجو در دانشــگاه شاهد گفت: بررسی های مختلف، رشد بانک دی را در 
حوزه های مختلف نشان می دهد.دکتر امیر حسین قاضی زاده هاشمی در این مراسم که از سوی بسیج دانشجویی دانشگاه شاهد و با عنوان  دانشجو مؤذن جامعه 
اســت  برگزار شــد، در پاســخ به ســئوالی در خصوص عملکرد بانک دی گفت: نماد بانک دی در ابتدای دوره مدیریتی جدید بســته بود و پس از برگزاری مجامع 
عمومی دو سال اخیر در دوره جدید، به روال عادی بازگشت و بازگشایی شد.پیشتر نیز معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اعلام این که  

بانک دی روی ریل شفافیت است ، گفته بود: بانک مرکزی هم از عملکرد این بانک راضی است.

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران:

بررسی ها، رشد بانک دی را در حوزه های مختلف نشان می دهد

اخبار

استانها

گهی مزایده اموال غیر منقول مرحله اول (( آ  ((
بــه موجــب اجرائیــه نیابــت واصلــه شــعبه 14 اجــرای احــکام مدنــی دادگســتری 
مشــهد در پرونــده اجرانــی 0000313 ایــن اجــرا محکــوم علیــه آقــای هــادی شــرفی 
فرزنــد علــی مــدد بــه پرداخــت و تحویــل 300 عــدد ســکه تمــام بهــار آزادی در حــق 
محکــوم لهــا خانــم صفیــه کریــم زاده فرزنــد محمــود بــا وکالــت آقــای علــی اکبــر نامــور 
محکــوم گردیــده اســت. وکیــل محکــوم لهــا در راســتای وصــول مهریــه تقاضــای 
توقیــف ســهم الارث محکــوم علیــه از امــوال مرحــوم علــی مــدد شــرفی را نمــوده 
اســت. در همیــن راســتا 1- شــش دانــگ پــاک 2690 فرعــی از دو اصلــی یــک بــاب 
منــزل مســکونی واقــع در فــردوس خ خرمشــهر 4 متعلــق بــه مرحــوم علــی مــدد 
شــرفی بــه مســاحت عرصــه 470 متــر مربــع و اعیــان مســکونی در یــک طبقــه همکــف 
بــه مســاحت 228 متــر مربــع بــه همــراه زیرزمیــن انبــاری بــه مســاحت 15/5  متــر 
مربــع و دارای امتیــازات آب ، بــرق ، گاز و تلفــن کــه توقیــف و برابــر نظریــه کارشــناس 
زیابــی گردیــده اســت 2- شــش دانــگ پــاک  بــه مبلــغ 9/500/000/000 ریــال ار
شــماره 2981 فرعــی از 2 اصلــی یــک واحــد مغــازه بــه مســاحت عرصــه و اعیــان 30 
متــر مربــع واقــع در فــردوس - حاشــیه میــدان انقــاب متعلــق بــه مرحــوم علــی 
مــدد شــرفی دارای امتیــاز بــرق کــه توقیــف و برابــر نظریــه کارشــناس بــه مبلــغ 
زیابــی گردیــده و نظریــه کارشــناس در هــر دو مــورد ذکــر  18000000000 ریــال ار
شــده مصــون از اعتــراض باقــی مانــده اســت. لــذا بــه تقاضــای وکیــل محکــوم لهــا 
ر گردیــده مرحلــه اول مزایــده جهــت فــروش امــاک مذکــور و بــه میــزان ســهم  مقــر
الارث محکــوم علیــه آقــای هــادی شــرفی در روز شــنبه مورخــه 1401/10/03  ســاعت 
10 تــا 11 صبــح از طریــق مزایــده حضــوری و بــا حضــور نماینــده محتــرم دادســتانی 
فــردوس در محــل اجــرای احــکام مدنــی دادگســتری شهرســتان فــردوس برگــزار 
شــود و مزایــده از قیمــت کارشناســی شــروع و بــه شــخصی کــه بالاتریــن قیمــت 
ــت  ــرف مهل ــد ظ ــرم میتوانن ــداران محت ــد خری ــد ش ــذار خواه ــد واگ ــنهاد نمای را پیش
ــن  ــه ای ــده ب ــوع مزای ــاک موض ــد از ام ــت بازدی ــده جه ــد مزای ــل از موع ــج روز قب پن
اجــرا مراجعــه نماینــد برنــده مزایــده بایــد حداقــل 10 درصــد از بهــاء فــروش رافــی 
المجلــس تودیــع نمایــد و پــس از تســویه حســاب کامــل نســبت بــه تحویــل و 

تنظیــم ســند امــاک مذکــور برابــر مقــررات اقــدام خواهــد شــد.
مدیر اجرای احکام مدنی دادگستری فردوس مهدی حاتم بجستانی

زنــد  کارت دانشــجویی اینجانــب ســپهر احمدیــان فر
کــد  بــا   2170340394 ملــی  شــماره  بــا  ســهیل 
دانشــجویی 96168012 دانشــجوی مهندســی شــیمی 
مفقــود  مازنــدران  آوری  فــن  و  علــم  دانشــگاه  در 

گشــته و از درجــه اعتبــار ســاقط اســت

مفقودی
ســفید  رنــگ  بــه  پــارس  پــژو  ســواری  مالکیــت  شناســنامه 
ــی مــدل 1393 بــه شــماره پــاک 369 م 86-ایــران46  روغن
شاســی  شــماره  بــه   139B0071914 موتــور  شــماره  بــه 
NAAN11FC6EK689091 متعلــق بــه حســن نــوروزی دلچــه 

باشــد. مــی  اعتبــار ســاقط  وازدرجــه  مفقــود 

مفقودی
نــوک  رنــگ  بــه  مــدل 1395  خــودرو ســابرینا  ســندکمپانی 
14-ایــران46  ن   919 پــاک  شــماره  بــه  متالیــک  مــدادی 
شاســی  شــماره  بــه   4A91SHP7112 موتــور  شــماره  بــه 
پورغفــار  مریــم  بــه  متعلــق   NAYCE5HDBGA301642

باشــد. مــی  ســاقط  اعتبــار  وازدرجــه  مفقــود  مغفرتــی 

گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3آیین نامه قانون تعیین تکلیف  آ
وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی

برابــررای شــماره 10675تاریــخ 1401/8/17 هیــات  قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت 
ــی حــوزه  ــی اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبت ثبت
اقــای علــی اصغــر  ثبــت  ملــک بهشــهر تصرفــات مالکانــه بامعــارض متقاضــی 
قدوســی     فرزندمرادعلــی  نســبت بــه ششــدانگ یــک قطعــه زمیــن بــا بنــای 
احداثــی بــه مســاحت 113/17 متــر مربــع  قســمتی از پــاک 11اصلــی بــه شــماره 
ز گردیــده  کاســه 1401/472    واقــع در اراضــی زیــروان    بخــش 18 بهشــهر محــر
اســت . لــذا بــه منظــور اطــاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه14 آگهــی 
بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی  میشــود در صورتــی کــه اشــخاص نســبت 
اعتراضــی داشــته باشــند. میتوانــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه 
اعتــراض خــودرا بــه ایــن اداره تســلیم وپــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت یــک مــاه 
از تاریــخ تســلیم اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نماینــد 
بدیهــی اســت در صــورت انقضــا مــدت مذکــور وعــدم وصــول اعتــراض طبــق 

ــد.  ــد ش ــادر خواه ــت ص ــند مالکی ــررات س مق
م الف ۱۴۱338۲
تاربیخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۱/9/5     تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/9/۱9
- محمد مهدی قلیان ک بهشهر رئیس اداره ثبت اسناد واملا

معاون خرید ذوب آهن اصفهان:

 صنعت فولاد با مشکلات زیرساختی در حمل و نقل
و عدم توازن در زنجیره مواجه است

اصفهــان /  گروه اســتانها :محمدجعفر صالحی 
معــاون خرید ذوب آهــن اصفهان در کنفرانس 
بین المللی بررســی صنعت فولاد و مواد اولیه ) 
پلنکس ۲۰۲۲ (، از عدم تناسب زیرساخت های 
حمل و نقل کشــور برای تولید ۵۵ میلیون تن 
فولاد در افق ۱۴۰۴ خبر داد و گفت: هزینه مواد 
اولیه تاثیر بسیاری بر قیمت تمام شده محصول 
دارد و حمــل و نقــل نیز در هزینــه مواد اولیه 
موثر اســت لذا مشکلات موجود در حمل و نقل 
باعث افزایش قیمت تمام شــده محصول شــده 
و مشــکلات فراوانی برای تولیدکنندگان ایجاد 
کرده است.وی افزود: در بنادر نیز شرایط تخلیه 
و بارگیری و حمل و نقل مناسب فراهم نیست و 
حتی برای تولید فعلی نیز جوابگو نمی باشد. این 
امر در کنار مسائل مربوط به تحریم، هزینه های 
بسیاری را به تولیدکننده تحمیل می کند و ارز بر 
است.  صالحی، روش نادرست قیمت گذاری در 
زنجیره فولاد را، یک مشکل اساسی  در صنعت 
فولاد کشــور دانســت و گفت: عملًا یک طرف 
زنجیره فولاد تحت فشار قرار گرفته و طرف دیگر 
به حال خود رها شــده اســت، به همین دلیل به 

عنوان مثال قیمت ســنگ آهن و شمش نسبت 
درستی ندارند.معاون خرید ذوب آهن اصفهان، 
با اشاره به روند نزولی تولید فولاد دنیا گفت: در 
ایران شاهد افزایش تولید فولاد هستیم و در این 
شرایط با توجه به کم بودن مصرف فولاد، نباید 
مانع صادرات شد و به ویژه از اتخاذ تصمیماتی که 
بازارهای صادراتی را از دست ما خارج می کند، 
بایــد پرهیز کرد.وی افزود: در تامین مواد اولیه 
از طریق واردات با مشکلات تحریم از جمله در 
بخــش انتقال پول، بیمه و ... مواجه هســتیم با 
ایــن وجود واردات مواد اولیه و تجهیزات انجام 
می شــود، هرچند ریســک بالایی دارد.صالحی 
با اشــاره به عدم تــوازن در زنجیره فولاد گفت: 
بخش هایی از این زنجیره متورم شده است و به 
ویژه در بخش محصول مشــکلات زیادی داریم 
که رفع این مشکلات در گرو چاره اندیشی جدی 
اســت.معاون خرید ذوب آهن اصفهان گفت: با 
توجــه بــه کاهش صادرات چین و اروپا، باید در 
افزایــش ظرفیت های تولید فولاد با دقت عمل 
کنیم.وی با اشــاره به اینکه ذوب آهن اصفهان 
سالانه نیاز به ۶ میلیون تن مواد آهن دار دارد و 
تامین پایدار آن با مشکلاتی مواجه است گفت: 
اصلاح زیرســاخت ریلی و سرعت سیر، کاهش 
توقــف واگن ها، اصلاح نرم تخلیه و بارگیری در 
بنادر و ... از ملزومات اصلی بهبود شرایط تولید 
و صــادرات اســت.صالحی گفت: امیدوارم بیان 
این مشــکلات ، چاره اندیشی برای آنها را در پی 
داشته باشد تا صنعت فولاد کشور شرایط بهتری 

را تجربه کند.
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معاون مرکز تدوین مقررات ایمنی حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی:

سرعت تردد در جاده های کشور افزایش داشته است 
تبریــز /  گروه اســتانها :معاون مرکز 
تدویــن مقررات ایمنــی حمل و نقل 
وزارت راه و شهرســازی گفت: سرعت 
تردد در محورهای کشور و آذربایجان 
شــرقی بالاســت و نیاز به توجه ویژه و 
کاهش ســرعت به شدت احساس می 
شــود. ذاکری در جلسه بررسی وضع 
ایمنی و تصادفات راه های استان افزود: 
ســرعت بــالا و تجاوز بــه چپ یکی از 
عوامل اصلی تصادفات و شدت آن است 
و بــرای کاهش آن باید تدبیرهای لازم 
برای کاهش سرعت اندیشیده شود.وی 
با اشاره به اینکه آذربایجان شرقی تنوع 
جاده ای بالایی دارد تصریح کرد: سامانه 
های نظارت بر سرعت و کنترل آن در 
محورهای آذربایجان شرقی بخصوص 
اتوبان کســایی، محور تبریز - آذرشهر 
و تبریز - اهر کم است و باید متناسب 
با میزان تردد در این محورها، ســامانه 
ها هم  افزایش یابد.معاون مرکز تدوین 
مقــررات ایمنی حمل و نقل وزارت راه 
و شهرســازی همچنین از تثبیت روند 
افزایش تصادفات در ســطح کشــور و 
تداوم ان در ســال های آینده خبر داد 
و چاره اندیشــی بــرای آن را ضروری 
برشــمرد.مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل آذربایجان شــرقی هم با  اشــاره 

بــه ناهمخوانــی افزایش طول راه ها با 
امکانــات و تجهیــزات مورد نیاز برای 
نگهداری و مدیریت آن گفت: از ســال 
۱۳۹۰ تاکنــون ۴۰۰ کیلومتر بزرگراه 
و ۳۰۰ کیلومتر آزادراه ســاخته شده، 
اما تجهیزات ما در حد ۱۰ سال گذشته 
است.علیزاده با تاکید بر لزوم تخصیص 
بودجه سالانه کافی برای نگهداری راه 
هــا افزود: دور ترین نقطه اســتان در 

شــهر ترک میانه با مرکز استان ۲۵۰ 
کیلومتــر فاصله دارد و این امر نشــان 
دهنــده لزوم  به روز رســانی امکانات 
راهداری و همچنین تجهیز بیمارستان 
هــای معین برای رســیدگی و درمان 
بیماران تصادفی اســت.وی همچنین 
از صدور مجوز و شهر فروشی در ورودی 
شهرهای استان انتقاد کرد و گفت: این 
مسئله در دراز مدت هزینه های زیادی 

را به مردم و دولت تحمیل خواهد کرد.
رئیس پلیس راه آذربایجان شرقی نیز 
در این جلســه از افزایــش تصادفات 
در ۸ ماه گذشــته در اســتان خبر داد 
و گفــت: محورهای، مرند، ســراب و 
اهر بیشــترین تصادفات را داشته اند.

ســرهنگ کریمی نژاد افــزود: عمده 
تصادفات در محورهای اصلی اســتان 
اتفــاق افتاده که لازم اســت در برخی 

از نقاط حادثه خیز، آرام ســازی تردد 
انجام شــود. معاون درمان دانشــگاه 
علوم پزشــکی تبریز هم از بازســازی 
بیمارستان آیت الله طالقانی تبریز برای 
پذیــرش بیمــاران ترومایی خبر داد و 
گفت: ۷۰۰ متر فضا در این بیمارستان 
ایجاد شــده تا با تجهیز آن به امکانات 
طب اورژانس، نیازی به انتقال بیماران 
ترومایی غرب تبریز به بیمارستان امام 
رضا)ع( در شرق تبریز نباشد.احمدیان 
با اشــاره به اینکه بیمارستان های اهر، 
میانه، مرند و بناب به عنوان بیمارستان 
های معیــن بیماران ترومایی انتخاب 
شده اند افزود: ۳۰۰ نفر ظرفیت خالی 
در طب اورژانس استان داریم  که برای 
کاهش آمار تلفــات بیماران تصادفی 
باید از طرف وزارت بهداشت این تعداد 

جذب شود.
ســیدی معاون امداد و نجات جمعیت 
هــلال احمر آذربایجان شــرقی نیز با 
اشــاره به اینکه بیشــتر نیروهای این 
جمعیت در اســتان داوطلب هستند 
افزود: بعضی از پایگاه های هلال احمر 
در کانکس مستقر است که باید ضمن 
جــذب نیروهای متخصص رســمی 
 برای اســتان، پایــگاه های دائمی هم 

ساخته شود.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

آغاز عملیات اجرایی نهضت 
 جهادی توسعه فیبر نوری 

در گلستان  
گلســتان  / گروه  اســتانها :عملیات اجرایی 
نهضت جهادی توســعه فیبر نوری شــرکت 
مخابرات ایران )نجما( در اســتان گلســتان با 
حضور مدیران ارشــد کشوری و استانی  آغاز 
می شود.  براساس برنامه ریزی های انجام شده 
در شــرکت مخابرات ایران، برای سال ۱۴۰۱ 
عــلاوه بر کارها و طرح هــای معمول در این 
حوزه، برنامه هایی نیز به صورت جهادی آماده 
شــده که توســعه شبکه فیبر نوری در استان 
گلســتان یکی از این برنامه ها به شــمار می 
رود.بر اساس این گزارش، هدف از توسعه زیر 
ساختی فیبر نوری ارتقای شبکه تلفن همراه 
و دیتا در اســتان اســت که با تصویب هئیت 
مدیره و مدیرعامل شرکت مخابرات ایران در 
قالب طرح نجما در گلســتان به عنوان یکی 
از اســتان های پیشــرو اجرا می شود. گفتنی 
اســت، پیش از این فیبرنوری در استان صرفا 
مناطق دارای مشترک با تراکم بالا در دسترس 
بــود که با اجرای این طرح تمامی شــهرها و 
روســتاهای گلستان از مزیت فیبر نوری بهره 

مند خواهند شد.

مدیرعامل آبفا استان بوشهر 
در سامانه سامد پاسخگوی 

شهروندان شد
بوشــهر  / گروه  اســتانها : مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب اســتان بوشهر در سامانه سامد 
پاســخگوی شهروندان هم استانی و مسائل و 

مشکلات آنها در حوزه آب و فاضلاب شد.
بــه گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی 
شــرکت آب و فاضــلاب اســتان بوشــهر، 
ابوالحســن عالــی در حاشــیه ایــن ارتباط 
مســتقیم با شــهروندان اظهار کرد: ســامانه 
سامد بســتری ارزشمند جهت ارتباط بدون 
واسطه شهروندان با مدیران و همچنین گامی 
مهم در جهت تحقق دولت الکترونیک است.

وی بیــان کــرد: پرهیز از بروکراســی زمانبر 
اداری، ســرعت در پاســخ دهــی و همچین 
ارتباط مســتقیم بین مردم و مســئولان مهم 
ترین مزیت ســامانه ســامد به عنوان سامانه 
الکترونیکی ارتباط مردم و دولت اســت.عالی 
ادامه داد: شرکت آب وفاضلاب استان بوشهر 
در راستای ارتباط نزدیک با جامعه هدف خود 
همواره ویژه برنامه های ملاقات مردمی، میز 
خدمت و حضور در ســامانه سامد را به عنوان 
اولویتــی در جهت تکریم ارباب رجوع دنبال 

می کند.
وی عنــوان کرد: در ارتباطات مردمی همواره 
پیشنهادات و راهکارهای ارزشمندی از سوی 
شهروندان برای پیشبرد اهداف عالیه شرکت 
آبفا استان مطرح شده که در خدمات رسانی 
بهتر و شایسته تر به هم استانی ها تاثیرگذار 

بوده است.
عالی افزود: شرکت آبفا استان بوشهر در مسیر 
خدمت رسانی شایسته همواره در استفاده از 
دیدگاه های سازنده جامعه خود اهتمام جدی 
داشــته و در این زمینه از هیچ تلاشــی دریغ 

نخواهد کرد.
گفتنی است در ارتباط تلفنی مدیرعامل آبفا 
اســتان با مشــرکان هم استانی مطالباتی در 
حوزه واگذاری انشــعاب، تقسیط قبوض آب، 
اجرا شــبکه فاضلاب و پایداری بیشتر آب در 

برخی از مناطق مطرح شد.

در مراسم بزرگداشت هفته بسیج در شرکت 
شهرک های صنعتی استان گیلان عنوان شد

رفع مشکلات موجود در حوزه 
 صنعت ، تفکر و همت بسیجی 

می خواهد
گیلان / گروه استانها :  مراسم بزرگداشت هفته 
بسیج با حضور مدیر عامل شرکت شهرک های 
صنعتی اســتان گیلان و بسیجیان نمونه این 
شــرکت برگزار گردید.محبوبی حسن کیاده 
در این مراسم ضمن گرامیداشت هفته بسیج 
، با اشــاره به جایگاه واهمیت بسیج در جامعه 
گفتنــد: امــروزه راه برون رفت از مشــکلات 
موجــود در حــوزه صنعت ،تولید و اشــتغال 
،سرلوحه قراردادن تفکر و همت بسیجی است 
،تا بتوانیم موانع موجود را یکی پس از دیگری 
از مســیر برداریم و صنایع استان را به جایگاه 
واقعی آن برســانیم.وی در ادامه افزود : عنصر 
دیگری که لازمه حرکت است یقینا ،بصیرت 
بســیجی اســت ،اینکه ما قدرت درک سره از 
ناســره را در زمانهای تصمیم داشــته باشیم 
و هرگــز راه را گم نکنیم.مدیرعامل شــرکت 
شــهرک های صنعتی اســتان گیلان گفت : 
ملت ما در ۸ ســال دفاع مقدس ثابت کردند 
که قله های موفقیت دســت یافتنی اســت و 

فعل خواستن را به تمام معنا صرف کردند .

استاندار خراسان رضوی:

انجام پژوهش، موجب کاهش 
هزینه  سازمان ها می شود

مشهد / سمیرا رحمتی
استاندار خراسان رضوی گفت: قطعا نیازمندی 
و هزینه هــای مربــوط به پژوهــش جزئی از 
هزینه های اجرایی ما اســت زیرا اگر پژوهش 
لازم, خوب و کاربردی داشــته باشــیم، هزینه 
جاری کاهش پیدا می کند.یعقوب علی نظری 
در حاشــیه بازدیــد از نمایشــگاه بین المللی 
پژوهــش و فناوری اظهــار کرد: پژوهش های 
ارائــه شــده در این نمایشــگاه در بخش های 
دانشــجویی، دانش آموزی، حوزه علمیه، علوم 
انسانی و شرکت های مربوط به بخش خصوصی 
و دانش بنیانمی تواند به حل مســایل کشــور 
کمــک کند.وی افزود: ما مجبور هســتیم در 
کنار اقدامات اجرایی، موضوعات پژوهشــی را 
در دســتور کار قرار دهیــم تا بتوانیم اقدامات 
موثر تری انجام دهیم.استاندار خراسان رضوی 
گفــت: قطعا نیازمندی و هزینه های مربوط به 
پژوهش جزئی از هزینه های اجرایی ما اســت، 
زیرا اگر پژوهش لازم, خوب و کاربردی داشته 

باشیم، هزینه جاری کاهش پیدا می کند.

 رییس کمیسیون سلامت، محیط زیست 
ج: و خدمات شهر شورای کر

کو پارک  ج صاحب اولین ا کر
 حیات وحش 

جامع کشور می شود 
البرز / فاطمه کیاحیرتی 

رییس کمیســیون ســلامت، محیط زیست 
و خدمات شــهر شــورای کرج گفت: به خط 
پایان دســت درازی در منابع طبیعی، تخریب 
باغــات، نابودی حیــات وحش، گونه های نادر 
گیاهی و جانوری رســیده ایم.جواد چپردار در 
کمیســیون تلفیق شورای اسلامی شهر کرج 
اظهــار داشــت: برقراری ردیــف بودجه برای 
مطالعه و تاسیس اولین اکو پارک حیات وحش 
جامع با پتانسیل های گیاهی، جانوری و منابع 
طبیعی در کلانشــهر کرج خبر فوق العاده ای 
بود که در کمیســیون تلفیق و بررســی متمم 
بودجه مطرح شــد و به پشــتوانه اتفاق آرا و با 
هدف  تکمیل اقدامات قبلی مدیریت شــهری 
به تصویب رســید.وی پتانســیل های سرشار 
منابع طبیعی و ویژگی باغ شــهری بودن کرج 
را از دلایــل ایجــاد این اکو پارک عنوان کرد و 
افزود: خوشبختانه عزم مدیریت شهری در این 
خصوص جدی است و قطعا با استفاده از توان 
نیروهای بومی می توانیم به ثبت این پروژه ملی 
امیداوار باشــیم.چپردار تصریح کرد: تاسیس 
اکــو پارک جامع حیــات وحش با بهره مندی 
منابع طبیعی، دامنه سرســبز و قله های رفیع 
البرز، رودخانه زلال کرج، نژادهای ارزشــمند 
حیوانــات بومی و گونه های متنوع گیاهی، بی 
تردید سرمایه های نادر و گنج بی بدیلی است 
که تفرجگاه مردم و امانت های متعلق به نسل 
های آینــده را حفظ و ماندگار می کند.رییس 
کمیســیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شــهر شورای اسلامی بیان کرد: به خط پایان 
دست درازی در منابع طبیعی، تخریب باغات، 
نابــودی حیات وحش، گونه های نادر گیاهی و 
جانوری رسیده ایم و راهی جز آشتی با طبیعت 
بــرای مدیریت شــهری باقی نمانده چون این 

کلانشهر هوای تازه می خواهد.

 معاون جدید بهره برداری 
گان  و توسعه فاضلاب آبفا هرمز

معرفی شد
هرمزگان / گروه استانها :در مراسمی با حضور 
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
هرمزگان، معاون جدید بهره برداری و توسعه 
فاضلاب معرفی شــد.عبدالحمید حمزه پور در 
این جلسه با قدردانی از تلاش های علا امیریان 
نژاد در دوره تصدی معاونت بهره برداری گفت: 
امیریان در این مسئولیت فردی اخلاق مدار و 
خدمتگزار بود و تمام توان و کوشش خود را برای 
توســعه بخش فاضلاب آبفا به کار گرفت.وی 
ادامه داد: امیریان نژاد در خدمت ســه دهه ای 
خود در شرکت آب و فاضلاب هرمزگان منشاء 
خیــر بوده و با توجه به تجربیات گرانســنگی 
که در این حوزه دارد، از خدمات ایشــان بهره 
لازم را خواهیم برد.مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان هرمزگان همچنین با اشــاره 
بــه خصوصیات امیــد معصومی معاون جدید 
بهره برداری و توســعه فاضلاب افزود: وی در 
ایــن حــوزه دارای تجربه بــوده و در ماه های 
اخیر نیز نشان داد که فردی توانمند برای این 
مســئولیت است.وی با تاکید بر اینکه آبفا باید 
به تعهدات و برنامه های خود در حوزه فاضلاب 
جامه عمل بپوشاند، گفت: یکی از برنامه های 
دوره جدیــد معاونت فاضــلاب تکمیل پروژه 
های نیمه تمام است که از اهمیت بالایی برای 
شــرکت برخوردار می باشد.عبدالحمید حمزه 
پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
در پایان این مراسم از تلاش های علا امیریان 
نژاد قدردانی و امید معصومی را به عنوان معاون 
جدید بهره برداری و توسعه فاضلاب منصوب 

و حکم وی را اعطا کرد.

استانها 6

هم اندیشی مدیریت شهری هشتگرد برای ارتقاء خدمات به شهروندان
البرز /  گروه اســتانها :جلســه هم اندیشــی رئیس و اعضای شــورای 
اســلامی شــهر با سرپرست شهرداری و جمعی از معاونین و مسئولین 
واحدهای شهرداری هشتگرد برگزار شد.در این جلسه معاونین شهردار 
و مسئولین واحدها گزارشی از اقدامات چند ماه اخیر خود ارائه نموده و 
همچنین کاستی ها ، ناهماهنگی ها و سایر مشکلات را تشریح نمودند . 
مهندس رئیسی سرپرست شهرداری با تقدیر و تشکر از اعتماد رئیس 
و اعضای شــورای اســلامی شــهر ، از کلیه پرسنل خواست تا با تمام 
توان در جهت اجرای اهداف عالی پارلمان شــهری که نهایتاً منتج 
به ارتقاء خدمات به شــهروندان ، تســریع در روند کار و تکریم ارباب 
رجوع خواهد  بود تلاش نمایند وی حضور شــورای جوان و انقلابی 
در پارلمان شهری هشتگرد در دوره ششم را نوید بخش اصلاح امور 
، پویایی مجموعه و تعامل با ســایر دســتگاه ها دانســت و از زحمات 

پرسنل تقدیر و تشکر نمود .
مهندس مؤیدی رئیس شــورا با اشــاره به اقدامات خوب شــهرداری و 
اتحاد اعضای شــورا ،  از تســهیل در امور و لزوم تحقق بودجه ســخن 
گفت .وی گفت : تحقق بودجه سال ۱۴۰۱ نیازمند تحرک بیشتر در 
مجموعه اســت و انتظار می رود با حضور سرپرســت جدید شهرداری 

که از پرسنل کارآمد ، با تجربه و آشنا به امور می باشد شاهد تحولاتی 
مشهود در روند پیشبرد امور باشیم .مؤیدی به اتحاد ، همفکری و تلاش 
اعضای شــورای شــهر و بررسی نواقص و مشکلات در کمیسیون های 
تخصصی اشاره کرد و خواستار همکاری پرسنل شهرداری با سرپرست 
مجموعه برای رفع آنها شد .مؤیدی در ادامه به اهم وظایف شهرداری 
اشاره کرد که نیاز است تا مجموعه مدیریتی به ویژه معاونین محترم 
در جهت انجام وظایف ذاتی خدماتی ، عمرانی فرهنگی و ... بیشــتر 
تلاش نمایند .سرکار خانم صالحی دیگر عضو شورای اسلامی شهر از 
زحمات کلیه کارکنان تقدیر و تشــکر نمود و تکریم ارباب رجوع را به 
عنوان ســرلوحه کار مدیریت شــهری دانست .نگهداری و بهره برداری 
بهینه از امکانات و ســرمایه ها ، مبلمان شــهری ، موضوعات اجتماعی 
و تدویــن برنامــه های راهبردی از جملــه موارد مورد تاکید این عضو 
شــورا بوده اســت .جلسات هم اندیشی رئیس و اعضای شورای شهر با 
پرســنل شــهرداری از جمله رویکردهای جدید پارلمان شهری است 
که می تواند تســهیلگر امور و موجب رفع بســیاری از مشکلات و بهره 
مندی از ظرفیت ها و پتانســیل های موجود گردد که امیدواریم این 

رویه مستمر باشد .

اصفهان / گروه استانها :شهردار اصفهان گفت: احداث ورزشگاه نگین در شمال شهر در راستای توزیع 
عادلانه خدمات در منطقه ۱۲ به صورت مشارکتی انجام شده است.

به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، علی قاسم زاده در حاشیه آئین افتتاح پروژه های 
منطقه ۱۲ شهرداری اصفهان اظهار کرد: در نهمین برنامه افتتاحیه پروژه های شهری در قالب برنامه  
به احترام مردم اصفهان ، خیابان صنعتگران در شــهرک امیرکبیر افتتاح شــد و کلنگ احداث یک 
خیابان جدید نیز در این محدوده به زمین زده شــد که تا پایان ســال تکمیل می شــود.او ادامه داد: 
احداث این دو خیابان در کاهش بار ترافیکی خیابان امام خمینی )ره( بسیار تأثیرگذار است و رفت و 

آمد به شهرک صنعتی امیرکبیر را که یک گلوگاه محسوب می شود، راحت تر می کند.شهردار اصفهان 
با اشــاره به بهره برداری از ورزشــگاه مشــارکتی نگین گفت: اجرای این طرح تجربه خوبی در حوزه 
مشــارکت شــهرداری و مردم است.شــهردار اصفهان با اشاره به تداوم این رویدادها و افتتاح پروژه های 
دیگر در هفته های آتی ابراز امیدواری کرد که شهرداری بتواند با افتتاح این پروژه ها به مردم خدمت 
رسانی کند.قاسم زاده خاطرنشان کرد: در ادوار مختلف مدیریت شهری سعی کرده ایم توزیع عادلانه 
خدمات تحقق یابد، البته فضاهای ورزشی با همین نگاه در مناطق مختلف ایجاد شده و امروز نیز در 

منطقه ۱۲ شاهد افتتاح یک ورزشگاه بزرگ به صورت مشارکتی هستیم.

ح کرد: شهردار اصفهان مطر

توزیع عادلانه امکانات در مناطق مختلف شهر

خبر  ویژه

سرپرست مخابرات استان:

کرمانشاه ایجاد ظرفیت ۱۴ هزار پورت  فیبر نوری خانگی  در 
 کرمانشاه / گروه استانها :سرپرست مخابرات استان کرمانشاه از 
ایجاد ظرفیت ۱۴ هزار پورت  فیبر نوری خانگی  در استان خبر 
داد و افزود: تاکنون ۱۶۰۰ مشترک در این زمینه فعال شده اند.

مهندس حمیدرضا امیری با اشــاره به تمرکز دولت سیزدهم بر 
توسعه شبکه فیبرنوری کشور، گفت: استفاده از فیبرنوری تاثیر 
بسیاری بر افزایش سرعت اینترنت دارد و در همین راستا توسعه 
این شــبکه در کشــور بطور جد در دســتور کار قرار دارد.وی از 
اجرای پروژه  فیبرنوری خانگی  در کشــور خبر داد و افزود: در 
استان هم اجرای این پروژه پیگیری شد تا بتوانیم فیبرنوری را 
به درب منازل برسانیم و  در حال حاضر ۱۴ هزار پورت ظرفیت  
فیبرنوری خانگی  در استان ایجاد شده و تاکنون ۱۶۰۰ مشترک 
در این زمینه فعال شده اند.وی هزینه سالانه مشترکین جهت 
اســتفاده از فیبر نوری را بیش از ســه میلیون تومان اعلام کرد و 
افزود: سرعت اینترنت مشترکینی که از فیبرنوری استفاده می 
کنند، بســیار بیشتر اســت. البته در حال حاضر امکان استفاده 

از فیبرنوری در همه نقاط شــهر کرمانشــاه وجود ندارد.امیری 
گفــت: این طرح بویژه برای مراکــز پرترافیک مانند واحدهای 
بزرگ تجاری و اداری  مناسب است.امیری به انجام پروژه های 
فیبرنوری برای شهرک های صنعتی هم اشاره کرد و افزود: در 
حال حاضر عمده شهرکهای صنعتی به فیبر نوری مجهز شده اند 
و اگر واحدهای صنعتی مستقر در این شهرکها متقاضی باشند، 
فیبرنوری برای واحد آنها وصل خواهد شــد.امیری با اشــاره به 
وجود شش هزار کیلومتر شبکه فیبرنوری در سطح استان گفت: 
از سال گذشته تاکنون ۱۵۰ کیلومتر به این شبکه افزوده شده و 
توسعه این شبکه همچنان در دستورکار قرار دارد.وی در ادامه 
به وضعیت اینترنت روســتایی هم اشــاره کرد و افزود: در حال 
حاضر از حدود ۲۷۰۰ روستای استان بیش ازدو هزار روستا به 
اینترنت ۳G و 4G متصل هســتند.وی خاطرنشــان کرد: ۳۷۰ 
روستای دیگر هم با توجه به داشتن تلفن ثابت از اینترنت خانگی 
ADSL اســتفاده می کنند و مابقی روســتاها که اینترنت ندارند 

عمدتا روستاهای با جمعیت زیر ۲۰ خانوار هستند.
امیری در ادامه ضریب نفوذ تلفن همراه در اســتان را  نیز بیش 
از ۲۰۰ درصــد اعــلام و تصریح کــرد: تنها در بحث همراه اول، 
ســه میلیون ســیم کارت در اســتان فعال است که از این تعداد 
دو میلیون و ۶۰۰ هزار ســیم کارت  اعتباری  و ۴۰۰ هزار ســیم 

کارت  دائمی  است.
وی افزود: این تعداد سیم کارت تنها سیم کارت های همراه اول 
است و اگر سیم کارت های ایرانسل و رایتل را هم حساب کنیم، 

چندین میلیون سیم کارت در استان فعال است.
سرپرســت مخابرات اســتان کرمانشاه به وضعیت پوشش تلفن 
همراه در ســطح اســتان هم اشاره کرد و افزود: سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی هرســه ماه یکبار پایش محورها و 
شــهرها را به لحاظ پوشــش انجام می دهد و خوشبختانه استان 
کرمانشاه بر اساس گزارش این نهاد در زمینه پوشش تلفن همراه 

جزو هشت استان برتر کشور است.
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کوتاه از جامعه

گر پیام »هشدار زلزله« جعلی نبود... ا

تهران پس از زلزله
  مهدی بابایی / گروه جامعه

 پس از ارســال پیام جعلی »هشــدار 
زلزلــه« در ظهر روز چهارشــنبه بود 
که عمده مســئولان مرتبط با موضوع 
بحران، نســبت بــه تکذیب آن اقدام 
کردند. پیامی که محمدحسن نامی، 
رئیس سازمان مدیریت بحران کشور 
از نادرست بودن آن خبر داد و از مردم 
خواســت که نگران نباشند، او گفته 
بــود که امکان پیش بینی زلزله وجود 

ندارد. 
وزارت ارتباطات، شرکت همراه اول، 
پلیس فتا و ... هم هرکدام توضیحاتی 
را در ایــن خصوص منتشــر کرده و 
همگی بر نادرســت بــودن این پیام 
تاکیــد کردند.در نهایت نیز موضوع با 
دســتور وزیر ارتباطات برای پیگیری 
موضوع و توضیحات ســید مجید میر 
احمدی، معاون وزیر کشــور به پایان 

رسید. 
بود: » طبــق  گفتــه  میراحمــدی 
تحقیقاتی کــه انجام دادیم که البته 
بــه زودی مســئولان مرتبــط با آن 
هــم اطلاعیه ای را صــادر می کنند، 
تیم تحقیقاتی شــبکه همراه اول در 
حــال یک اقدام فنی بوده اند که برای 
شــرایط بحرانی مانند ســیل و زلزله 
بتوانند پیام هشداری را برای موارد و 
جاهایی که لازم اســت، ارسال کنند. 
ایــن تیم در گروه فنی خودشــان در 
حال آماده کردن این موارد بودند که 
می خواســتند به صورت آزمایشی در 
گروه خودشان این پیام را ارسال کنند 
کــه بر اثر یــک غفلت فنی برای یک 
تعدادی از شهروندان مان نیز این پیام 
ارسال می شود. بنابراین نه مساله هک 
مطرح است و نه مساله خاص امنیتی 
بوده است، بلکه یک اشتباه فنی بوده 
که در اطلاعیه ای که صادر می کنند، 
آن را توضیح می دهند. قطعا اشــتباه 
بــدی بوده و این موضوع هم از طریق 
دستگاه های ذی ربط در حال پیگیری 
است«.با توضیحات ارائه شده از سوی 
مســئولان گرچه نگرانی پیش آمده 
برای برخی از شهروندان در خصوص 
وقــوع زلزله در تهران از بین رفت، اما 
موضــوع مهم تر نگرانــی و صدالبته 
آمادگی دائمی اســت که شهروندان 
بایــد برای مقابله با پدیده هایی چون 

سیل و زلزله داشته باشند. بیاید تصور 
کنیم که آن پیام »هشــدار زلزله« که 
مشــخص شــد غفلتی فنی منجر به 
ارسال انبوهش شد، جعلی نبود و آن 
زلزله پیش بینی شــده، در تهران رخ 
مــی داد؛ امروز پایتخت چه وضعیتی 
داشــت و شــهروندان و مســئولان 
هرکــدام چقدر برای مواجهه و مقابله 
با چنین حادثه ای آمادگی داشــتند؟  
این پرسشــی اســت که از مسئولان 

مربوطه پرسیده ایم.

 همواره باید آماده 
وقوع یک زلزله باشیم

مهــدی ولیپــور، رئیس ســازمان 
امدادونجــات جمعیت هلال احمر به 
این پرســش پاســخ داده که اگر پیام 
هشــدار زلزله در تهران جعلی نبود، 
مردم در آن لحظه باید چه کاری انجام 
می دادند. او گفت:  حتما می دانید که 
تاکنون امکان اینکه زمان و محل دقیق 
وقــوع زلزله پیش بینی شــود، وجود 
نــدارد. اما اگر فرض کنیم که آن پیام 
جعلی نبود و شــهروندان در معرض 
یــک زلزله قــرار می گرفتند، طبیعتا 

اولیــن اقــدام این بود که جان خود را 
حفــظ کنند. در این حین مردم باید 
در نزدیک ترین مکانی که از قبل ایمن 
بودن آن را مورد ارزیابی و شناســایی 
قرارداده انــد، قــرار می گرفتند، مثلا 
ســه کنج دیوار محل مناســبی برای 
پناه گرفتن اســت. دقیقا باید مطابق 
همان آموزش هایی که در مدرســه و 
دانشــگاه و ... به افراد ارائه می شــود، 
عمل کرد.وی ادامه داد: گرچه با اعلام 
جعلی بودن پیام هشــدار زلزله تا حد 
زیادی از نگرانی شــهروندان کاسته 
شــد، اما واقعیت این است که همواره 
بایــد آماده وقوع یک زلزله باشــیم و 
در این شــرایط ســوال اینجاست که 
برای وقــوع زلزله چه  کرده ایم؟ لازم 
است که شهروندان قبل از وقوع زلزله 
یکسری اقدامات را در دستورکار خود 
قراردهند. یکی از این موارد همانطور 
کــه گفتم شناســایی نقــاط امن در 
خانه و محل کار اســت. موضوع دیگر 
نگهداری از مــدارک هویتی و اموال 
گران بها و ... در یک مکان مشــخص 
و محکم اســت. همچنین لازم است 
که شهروندان کوله پشتی شامل یک 

رادیو، چادر مســافرتی، بسته غذایی 
فاسدنشدنی، جعبه کمک های اولیه 
و مواردی نظیر آن را تهیه کرده و در 
محلی امن و قابل دسترس در منازل 
خود قراردهند که پس از وقوع حادثه 
امکان دسترسی به آن برایشان فراهم 
باشــد.وی با بیان اینکه در حین وقوع 
زلزلــه و لــرزه، خــروج از منزل و به 
خصوص منازل آپارتمانی کار درستی 
نیست، گفت: باید همانطور که گفتم 
در محلی امن پناه گیری انجام شود و 
پس از پایان زلزله نسبت به خروج از 
محل اقدام شــود. پس از آن هم لازم 
اســت که شهروندان یکسری نکات را 
مــورد توجه قرار دهند. اول اینکه اگر 
زلزلــه خرابی و تخریب به بار آورده از 
حضور در زیر ســازه های مسقف و در 
حال ریزش پرهیز کرده و خونسردی 
خــود را حفــظ کنند. اگــر هم زلزله 
تخریبی در پی نداشته که بهتر است 
شــهروندان ساعاتی را بیرون از خانه 
ســپری کنند، امــا معنای آن هجوم 
بــه پمپ های بنزین یا ایجاد ترافیک 
ســنگین در مســیرها و به خصوص 

راه های اضطراری نیست.

آمادگی دستگاه های امدادی برای 
زلزله در تهران چقدر است؟

ولیپور در پاسخ به این پرسش که اگر 
زلزله ای در تهران رخ دهد، توان سازمان 
امدادونجات برای امدادرسانی چقدر 
است، گفت: هلال احمر باید بتواند که 
تجهیزات و امکانات برای پذیرش ۱۰ 
درصد از خانواده های ســاکن در کل 
اســتان  تهران را داشته باشد و تحقق 
ایــن موضوع نیازمند اعتبار ۹۰ هزار 
میلیارد تومانی است که قطعا در کوتاه 

مدت انجام نخواهد شد. 
نیازهای ما از شارژ انبارهای امدادی تا 
تجهیز پایگاه ها و تجهیزات لجستیکی 
و منابع انســانی را شامل می شود و ما 
باید از تمام این موارد برخودار شویم، 
البته در سال های اخیر اقدامات خوبی 
هم انجام شــده اما به هرحال یکسری 
نیازهــا نیــز وجود دارد کــه در بازه 
زمانی کوتاه مدت قابل انجام نیســت.
وی ادامه داد:  البته در حوادث بزرگ 
ماننــد زلزله احتمالی در تهران، صرفا 
هلال احمر متولی نخواهد بود و دیگر 
دستگاه ها و بخش ها نیز امکانات خود 

را به میان خواهند آورد. 
مثلا حوزه نظامی از جمله حوزه هایی 
اســت که پیش بینی شده در هنگام 
حواث و بحران ها وارد عمل شده و به 
دســتگاه های امدادی کمک کند. اما 
به طورکلی باید بگویم که به امکانات 
و اعتبارات بیشــتری نیاز داریم.وی 
در پاسح به این پرسش که به نظرش 
آمادگــی مردم چقدر برای مواجهه با 
زلزلــه احتمالی افزایش داشــته نیز 
گفــت: تا حد کمــی دانش و آمادگی 
مــردم برای مواجهه با حوادثی مانند 
زلزلــه و ســیل افزایش پیدا کرده اما 
نمی تــوان گفت کــه آمادگی مردم 
افزایش چشــمگیری داشــته است، 
البته جمعیت هلال احمر در ســطح 
مدارس و دانشــگاه ها آموزش هایی را 
ارائه کرده اســت، اما ما نیاز داریم که 
این آموزش ها نه فقط در محیط های 
آموزشی بلکه برای همه برگزار شده و 
دائما هم تمرین و تکرار شود. مثلا در 
ژاپن اینگونه اســت که مردم هر چند 
وقــت یکبار در مانورهایی آنچه را که 
بــرای مقابله با زلزله آموزش دیده اند 

تمرین می کنند.

7جامعه
افراد دارای معلولیت درخواست 

اشتغال بدهند
رئیس دبیرخانه اشــتغال و کارآفرینی سازمان 
بهزیستی با اشاره به بیانات رئیس جمهور در روز 
جهانــی افراد دارای معلولیت در جمع معلولان 
برای ضرورت ایجاد فرصت های اجتماعی برابر 
بــرای افــراد دارای معلولیت، افزود: مهم ترین 
سرفصل بیانات رئیس جمهوری موضوع اشتغال 
معلولان بود، لذا باتوجه به اینکه مشکلات زیادی 
در مقوله اشــتغال در کشــور مطرح است برای 
ایجاد اشــتغال جامعه معلولان نیاز به اقدامات 
ویژه و مضاعف اســت و این امر مســتلزم تلاش 
بیشتری است تا معلولان با وجود همه استعدادها 
و توانمندی ها به یک شــغل و اقتصاد پایدار در 
زندگــی برســند. محمدحســن صافی گفت: 
سازمان بهزیستی آمادگی دارد فهرست کاملی 
از افراد جویای کار و فاقد شغل را احصا کند؛ لذا 
سازمان ها، نهادها، شرکت ها و همه ارگان هایی 
کــه به نوعی از بودجــه دولت ارتزاق می کنند 
موظفند طبق قانون حمایت از حقوق معلولان 
بــرای جذب این افــراد و به کارگیری آن ها در 
مشــاغل موردنیاز اهتمام ورزند.صافی افزود: 
برای شناسایی دقیق تر افراد جویای کار دارای 
معلولیت، مکاتباتی با مراکز بهزیستی استان ها 
صورت گرفت که براســاس آن درخواست افراد 
معلــول جویای کار و بدون شــغل باهمکاری 
ادارات بهزیســتی استان ها و شهرستان ها ثبت 
می شــود و درخواست کار آنها طبق استاندارد 
برای شناسایی درست افراد جویای کار براساس 
مدرک، مهارت و علایق مددجویان برای مراحل 
بعــدی آماده می شــود.بنابراین افــراد دارای 
معلولیت می توانند به ادارات بهزیستی در مراکز 
و شهرســتان ها مراجعه و درخواست خود را به 
کارشناسان بهزیستی و مددکاران ارائه دهند تا از 
این طریق هرچه سریع تر بتوان بانک اطلاعاتی 
نهایی مربوط به اشــتغال معلولان جویای کار 
تکمیل شــود.وی با بیان اینکه درکنار فراخوان 
اشتغال برای افراد جویای کار تا چند روز آینده 
نیز قرار اســت سامانه ای راه اندازی شود، گفت: 
افراد دارای معلولیت و بدون شــغل با پرکردن 
فرم های خوداظهاری می توانند اطلاعات خود 
را در سامانه ثبت کنند، سپس با همکاری گروه 
توانبخشی حرفه ای با برخی استانداردها، سطح 

کارمدی فرد معلول شناسایی می شود .

آغاز ثبت نام آزمون جامع 
 دوره های آموزشی 

کوتاه مدت گردشگری 
مدیــر مطالعــات، آمــوزش و برنامه ریــزی 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایــع دســتی، گفت: تاریــخ ثبت نام برای 
شرکت در آزمون جامع دوره های آموزشی کوتاه 
مدت گردشــگری آغاز شده است.بر اساس این 
گزارش، آزمون جامع دوره های آموزشی کوتاه 
مدت گردشگری هر ساله توسط دفتر مطالعات، 
آموزش و برنامه ریزی گردشگری وزارت میراث 
فرهنگی در دو نوبت به صورت سراســرس در 
مراکز استان ها برگزار می شود.طبق برنامه ریزی 
انجــام گرفتــه دوره های مدیریــت عمومی 
تاسیسات گردشگری، راهنمایان ایران گردی 
و جهانگــردی، راهنمایان طبیعت گردی و نیز 
دوره راهنمایــان زمین گردشــگری در نوبت 
اول و دوره هــای مدیریــت فنی دفاتر خدمات 
مســافرتی و گردشگری، کارشــناس ارزیابی 
طرح تطبیق ضوابط تاسیسات گردشگری و نیز 
دوره مدیر فنی طرح تطبیق ضوابط تاسیسات 
گردشگری در دو نوبت برگزار می شود.ثبت نام 
داوطلبان برای شــرکت در ایــن آزمون از روز 
چهارشــنبه ۱۶ آذرماه شــروع و تا ۲۵ آذر ماه 
 ادامه خواهد داشــت. ثبت نام از طریق ســامانه

edutourism.mcth انجــام و کلیه متقضیان 
می توانند نسبت به انجام فرآیندهای آزمون از 

طریق این سامانه اقدام کنند.

 پیش بینی احتمال 
افزایش موارد کرونا در زمستان

کارشناســان حوزه سلامت از احتمال افزایش 
موارد کرونا در زمستان خبر می دهند. به طوری 
که وزارت بهداشــتی ها اعلام می کنند که آمار 
کاهشی کرونا در کشور، ممکن است شرایط را 
این طور تداعی کند که کرونا دیگر تمام شــده 
اســت، اما این در حالیســت که وضعیت ابتلا 
و مرگ ومیر در برخی کشــورها هم در ســطح 
آسیا و هم در سطح اروپا، مجددا افزایشی بوده 
اســت.بنابراین احتمال افزایش موارد کرونا در 
زمســتان در کشــور ما هم وجود دارد. بنابراین 
باید برای روزهای ســرد زمســتان که ممکن 
اســت همراه با افزایش شیوع کرونا و آغاز موج 
دوم آنفلوآنزا باشــد، آماده باشــیم و همچنان 
رعایت پروتکل های بهداشتی را جدی بگیریم 
و در عین حال از تزریق دزهای یادآور واکســن 
کرونا و همچنین تزریق واکسن آنفلوآنزا به ویژه 
برای گروه های در معرض خطر و افراد مبتلا به 

بیماری های زمینه ای غافل نشویم.  

 آنچه باید درباره 
پلیس اطفال بدانیم

در سال ۱۳۹۲ همزمان با تصویب و ابلاغ قانون 
جدید آئین دادرســی کیفری، به استناد ماده 
۳۱، تشــکیل پلیس ویژه کودکان و نوجوانان 
در انتظامی کل کشــو به منظور حُسن اجرای 
وظایف ضابطان در مورد اطفال الزامی و مقرر 
شد برای تشکیل این پلیس، وظایف و اختیارات 
آن به موجب لایحه ای توسط رئیس قوه قضائیه 
تهیه شود.لایحه ای با عنوان پلیس ویژه اطفال 
و نوجوانان مشــتمل بر ۵۸ ماده، در معاونت 
حقوقی قوه قضائیه با حضور و مشارکت قضات، 
مستشاران، متخصصان و صاحب نظران، تهیه 
و از ســوی وزارت دادگســتری در دستور کار 
کمیســیون لوایــح هیأت دولت قــرار گرفته 
است.اواخر سال ۱۳۹۷ بود که سردار حسین 
رحیمــی، فرمانده انتظامی تهــران بزرگ از 
آغــاز فعالیت پلیس ویژه اطفال و نوجوانان در 
تهــران خبر داد و گفــت: در همه کلانتری ها 
پرونــده کودکان و نوجوانان بزهکار و بزه دیده 
توسط این پلیس به صورت تخصصی رسیدگی 
خواهد شــد.با تصویب لایحه پیشنهادی قوه 
قضائیه با عنوان پلیس ویژه اطفال و نوجوانان 
در هیــأت دولــت، کــودکان و نوجوانان بزه 
کار و بزه دیــده در نظام دادرســی پیش از هر 
مرجعی با ایــن پلیس مواجهه پیدا می کنند. 
کارشناســان معتقد بودند کــه نیروهای این 
پلیــس باید از تجارب کافی برخوردار باشــند 
و در رشــته های حقوق، روان شناســی و علوم 
اجتماعی تحصیل کرده و امکانات متفاوتی از 
ســایر نیروهای پلیس در اختیار داشته باشند 
تــا به کاهش جرایم و جلوگیری از تکرار جرم 
توسط اطفال کمک کنند.پس برخورد صحیح، 
نظام مند، هدفمند، دوســتانه و حمایت گرا به 
جای برخورد انتظامی با اطفال و نوجوانان بزه 
کار می تواند به پیشــگیری از جرم در اطفال 
و ایجــاد مجرمیــن حرفــه ای در آینده برای 
جامعه کمک کند.سرهنگ جلیل موقوفه ای، 
رئیس پلیس پیشــگیری پایتخت، با اشاره به 
فعالیــت پلیس ویژه اطفال و نوجوانان، گفت: 
در تمامی کلانتری ها دایره کودکان و نوجوانان 
تشکیل شده و در خصوص رسیدگی به جرایم 
و مشکلات آنان فعالیت می کنند.وی افزود: این 
مسئله فقط در حد ایجاد محیط امن برای آنان 
تا اعزام به دادســرای اطفال است و هیچ گونه 
دریافــت گزارش و بازجویی در کلانتری انجام 
نمی شود.پلیس اطفال به نحوی زیر مجموعه 
این دایره پلیســی اســت.این واحد پلیسی با 
قــدرت در حــال فعالیت اســت و در تمامی 
کلانتری ها به امور مربوط به اطفال رسیدگی 
می کند.بنــا بر گفتــه وی، وظیفه پلیس ویژه 
اطفال و نوجوانان خدمات رسانی به کودکان و 
افراد زیر ۱۸ سال است و تحصیلات اکثر افرادی 
که در کلانتری ها با کودکان و نوجوانان ارتباط 
دارند علوم انتظامی، روانشناسی، علوم تربیتی، 
علــوم اجتماعی، حقوق و ســایر رشــته های 
مرتبط با این موضوع اســت.وی با بیان اینکه 
این واحد پلیســی به منظور رسیدگی علمی و 
عملی در اجرای ماده ۳۱ قانون آئین دادرسی 
کیفری در حال خدمت رسانی است، گفت: این 
پلیس با همکاری مسئولان مدارس و مربیان، 
مدد کاران اجتماعی و یا اشــخاص غیر دولتی 
اقداماتی را انجام می دهد که متشکل از تشکیل 
کار گروه مدرسه امن برای شناسایی و کاهش 
آســیب در مدرسه اســت، شناسایی اطفال و 
نوجوانان نیازمند حمایت برای حمایت کردن 
و پیشــگیری از وقوع جرم احتمالی در آینده 
و یــا معرفی آنان به مراجع حمایتی و درمانی 
و برگزاری جلسات مشاوره با طفل و نوجوان، 
خانواده یا دیگر اشــخاص مرتبط با وی را باید 
در دستور کار خود به عنوان وظیفه قرار دهد.

 داروهای غیر قابل استفاده را 
به داروخانه ها تحویل دهید 

در همــه خانه ها حجم زیادی داروی غیرقابل 
استفاده اعم از داروهای مازاد و تاریخ گذشته 
وجود دارد، اما باید پرســید چگونه می توان به 
طــور صحیحی این داروهــا را دور ریخت، به 
گونه ای که طبیعت مســموم نشود؟.می توان 
به طور صحیح داروهای غیرقابل استفاده اعم 
از داروهای مازاد و تاریخ مصرف گذشته را دور 
ریخت. آن هم به صورتی که طبیعت آســیب 
نبیند و این داروها وارد چرخه طبیعت نشوند.

بر اســاس اعلام مرکز اطلاع رســانی سازمان 
غذا و دارو، برای داروهای غیر قابل اســتفاده 
خود،  ابتدا داروهایی که دارای بطری شیشه ای 
هستند را از سایر داروها جدا کنید. در مرحله 
بعدی داروها را درون کیســه های پلاستیکی 
قرار داده و در آن ها را ببندید. سپس داروهای 
غیر قابل اســتفاده خود را بــه داروخانه های 
منتخبی که از سوی معاونت های غذا و داروی 
دانشــگاه های علوم پزشکی اعلام شده است، 
تحویل دهید.باید توجه کرد که دارویی که از 
داروخانه و نظارت داروساز خارج می شود، دیگر 
قابل برگرداندن به داروخانه نیســت. بنابراین 
هیچ دارو خریداری شــده ای، قابل برگشت به 
داروخانه یا هیچ مرکز دیگری نیســت، مگر به 

منظور امحاء آن.

مدیر کل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو با اشــاره به 
اینکه اجرای طرح دارویار، یارانه دارو از طریق بیمه به بیماران تعلق 
می گیرد، گفت: هیچ گونه افزایش قیمتی از مســیر نســخه پزشک 

متوجه بیماران نیست.
محمد پیکان پور در این باره اظهار کرد: افزایش قیمت دارو به دلیل 
افزایش چشــمگیر هزینه نهاده های تولید، دستمزد، سربار و سایر 
هزینه ها، یک امر طبیعی اســت اما با سیاســت گذاری های طرح 
دارویار، این افزایش قیمت ها از جیب بیمار پرداخت نمی شــود.

وی افزود: هرگونه افزایش قیمت دارو متوجه بیمار نیست، چرا که 

یارانه دارو به انتهای زنجیره منتقل شــده و مابه التفاوت ارزی در 
اختیار بیمه ها قرار می گیرد، بیمار با ارائه نسخه پزشک مشمول 
یارانــه دارو بــوده و بدون  تغییــر پرداختی داروی خود را تهیه می 
کند. مدیر کل داروی ســازمان غذا و دارو با اشــاره با کاهش قیمت 
برخــی اقــلام دارویی، تصریح کرد: بیــش از ۲۵۰ قلم دارو پس از 
اجرای طرح دارویار، ۲ تا ۸۲ درصد کاهش قیمت داشــتند. مدیر 
کل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو در پایان خاطر نشان 
کرد: طبیعتا بدون ارائه نسخه پزشک، یارانه دارو به مراجعه کننده 

تعلق نمی گیرد.

یارانه دارو از طریق بیمه ها به بیماران تعلق می گیرد

خبر  ویژه

اینفوگرافی 

اعداد سلامتی 
چیست؟ 

اعداد سلامتی به اعدادی 
که سلامت جسمانی 

بدن را از منظر فشار 
خون، ضربان قلب، سطح 

کلسترول خون، وزن، 
تری گلیسیرید و کالری 

مورد نیاز بدن مورد 
سنجش قرار می دهند، 

اطلاق می گردد. در واقع 
اعداد سلامتی شامل 

اعداد کاهش وزن الی 
مراقبت از قلب می باشد 
که کمک شایانی به حفظ 
سلامت جسمانی می کند.

منبع : ایمنا

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به اینکه در 
حال حاضر یکی از کارهای بسیار مهم وزارت بهداشت موضوع پزشک خانواده 
است،   گفت: این برنامه ای است که سالها است بر روی آن کار می شود و اکنون 
نیز این موضوع با جدیت از سوی شخص وزیر بهداشت پیگیری می شود. دکتر 
حسین فرشیدی افزود: در حال حاضر در جمعیت روستایی،   عشایری و شهرهای 
زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت بیش از ۸۵ درصد کار پیش رفته اســت؛ مقداری در 
بخش ارجاع مشکلاتی داریم که سعی در برطرف کردن این مشکلات داریم تا 
ظرف سه ماه آتی در این جمعیت حدود ۳۰ میلیون نفره بتوانیم موضوع نظام 

ارجاع را تکمیل کنیم. 
او با تاکید بر لزوم تامین اعتبارات برای تکمیل نظام ارجاع در جمعیت روستایی، 
عشایر و شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت،   تصریح کرد: با تامین اعتبار ان شاءالله 
برای سال آینده خبرهای خوبی در جهت اجرای این پروژه در سطح کشور داشته 
باشــیم. معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، ادامه داد: این کار در استان فارس و 
مازندران در حال اجرا اســت و با پوشــش ضعف های فعلی بتوانیم به زودی و 
در ســال آتی کل جمعیت کشــور را تحت پوشــش نظام ارجاع ببریم. او گلایه 
پزشکان فعال در حوزه پزشکی خانواده در زمینه پرداخت حق و حقوق را پاشنه 
 آشــیل این طرح خواند و بیان کرد: باید بتوانیم به منابع مالی پایدار دسترســی 
داشــته باشــیم تا وقتی پزشکان و یا مراقبین سلامت وارد طرح می شود بتوانند 
دریافتی های مناسبی داشته باشند. فرشیدی در پاسخ به سوالی درباره بودجه 
مورد نیاز برای تکمیل موضوع پزشــکی خانواده و نظام ارجاع،   اظهار کرد: باید 
کارهای کارشناسی انجام شود تا بتوان رقم نهایی را اعلام کرد اما از آنجایی که 
اکنون فصل بودجه بندی است امیدواریم مجلس همانند گذشته به خوبی با ما 

همراهی کنند تا پروژه به شکل کامل اجرایی شود.

تکمیل پزشک خانواده در شهرهای 
؛ به زودی زیر ۲۰ هزار نفر
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میراث فرهنگی 

 قورمه کُما ؛

 آشی برای شب یلدا

 آش ترش قورمه کُما  یکی از غذاهای سنتی استان 
ســمنان است که از مواد غذایی مقوی تهیه می شود 
و به دلیل قدمت و اهمیتی که دارد در بهمن ســال 
۱۴۰۰ به شماره ۲۵۸۸ در فهرست میراث ناملموس 
کشــور به ثبت رســیده است. غذاها در حوزه میراث 
ناملموس کشور جایگاه ویژه ای دارند و همواره مورد 
توجــه زیــادی قرار می گیرند. تنوع اقــوام در ایران 
موجب پیدایش تنوع غذایی شــده اســت و به نوعی 
یکی از جذابیت های زندگی قومی اســت. همچنین 
غذاهای یک کشــور جزو جاذبه گردشــگری آن نیز 
محســوب می شــود و گردشــگران در حین سفر به 
شــهرها و کشــورها مختلف، همیشه دنبال امتحان 

کردن غذاهای سنتی آنجا هستند.  
برخی از شیوه های پخت غذاهای سنتی مانند آداب و 
رسوم و آیین های ما به مرور زمان و در جریان زندگی 
دچار تغییر شده است، یکی از اقداماتی که برای حفظ 
شیوه پخت غذاهای سنتی انجام شده، ثبت آن ها در 

فهرست میراث ناملموس کشور است.  
یکی از غذاهای ایرانی که در بهمن ماه سال گذشته در 
فهرست میراث ناملموس کشور به ثبت رسیده است، 
مهارت ســنتی پخت  آش ترش قورمه کُما  روستای 
کلاته اسد در شهرستان میامی استان سمنان است. 
پخت  آش ترش قورمه کما  قدمتی طولانی دارد که 
شــیوه پخت آن تغییری نکرده اســت و امروز هم با 

همین شیوه قدیمی طبخ می شود.  
 کُما  یکی از عناصر اصلی این آش محلی، بوته گیاهی 
سرســبز اســت که در بیابان های منطقه میاندشت، 
فرومد، کلاته اســد، طرود و پل ابریشــم شهرستان 
میامی رویشــی خودرو دارد و دارای خواصی دارویی 
از جملــه ضد تشــنج، ضــد عفونی کنندگی و رفع 
بیماری هــای دســتگاه گوارش اســت. این گیاه که 

ساقه و برگ آن سبز و چرب است، خوراک زمستانی 
دام اســت و اســتفاده دارویی فراوانی هم دارد. کُما 
بــوی خاصــی دارد که برخی از افراد آن را خوشــبو 
و برخی دیگر بوی آن را دوســت ندارند. وقتی بز یا 
گوسفند از این گیاه بخورد شیر تولیدی، عطر آن را 
می دهد. در برخی از غذاهای دیگر این اســتان مانند 
بورانی کُما، جوشــفره، آش ماش، ترکمانی، کُما پلو 

استفاده می شود.  
در پخــت ایــن آش علاوه بر کُما از مواد دیگری مانند 
ســبزی های کوهی )سُلمه، بلَقَس، شوید(، پیاز، رب 
گوجــه، کمپــوت گوجه، قره قــروت، آبغوره، قورمه 
گوســفندی، نخود، لوبیا چیتی، عدس، رشــته آش، 
فلفــل، زردچوبه، روغن حیوانی، نمک و مقداری آب 
استفاده می شود. نکته حائز اهمیت در پخت این غذا 
این اســت که ۱۰۰ درصد مواد لازم در داخل خود 

روستا تولید و استفاده می شود.
یکی از مواد مقوی دیگر این آش، قورمه گوســفندی 
اســت که طی فرآیند خاصی تولید می شــود. همین 
ترکیبــات ارزش غذایی این آش محلی را دوچندان 
کرده اســت و امروز بیشــتر در مراسم ها و آیین های 
خاص مانند شب یلدا و اعیاد پخته می شود، همچنین 
در مجتمع هــای بوم گردی برای گردشــگران تهیه 
می شود.   هانی رستگاران ـ مسئول ثبت آثار و حرائم 
میراث ملی اســتان ســمنان ـ با ارائه این توضیحات 
درباره آش کُما، درباره اقدامات حفاظتی برای حفظ 
ایــن خوراک محلی به ایســنا گفت: مهم ترین اقدام 
پاسداری، ترویج و تشویق مردم به حفظ این غذاست 
و ارائه آن به گردشگران در فضاهای بوم گردی است. 
همچنین این غذا در آیین ها و مراسم پخته می شود 
و همین موضوع باعث شده در کنار آیین های مختلف 

نام این غذا هم ثبت شود. 

شرکت ملی گاز ایرانشرکت ملی گاز ایران
شرکت دولتی پالایش گاز پارسیانشرکت دولتی پالایش گاز پارسیان

گهی  فراخوان مناقصه عمومی همزمان با  ارزیابی کیفی )یکپارچه( مناقصه گران گهی  فراخوان مناقصه عمومی همزمان با  ارزیابی کیفی )یکپارچه( مناقصه گرانآ آ

روابط عمومی شرکت دولتی پالایش گاز پارسیان

زیابــی  ار بــا  همزمــان  مرحلهــای  یــک  عمومــی  مناقصــه  دارد  نظــر  در  پارســیان  گاز  پالایــش  شــرکت 
شــماره  بــه  پارســیان  گاز  پالایــش  شــرکت  بتنــی  هــای  اســلب  و  پیوینــگ  احــداث  )یکپارچــه(  کیفــی 
مراحــل  کلیــه  نمایــد.  برگــزار  دولــت  الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  طریــق  از   2001092416000072
برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصــه ارایــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا، 
www.setadiran.irانجــام  از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت (ســتاد) بــه آدرس 
خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت 
مذکــور ودریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند.تاریخ انتشــار 

فراخــوان در ســامانه تاریــخ 1401/09/23 مــی باشــد .
آخریــن مهلــت دریافــت اســناد مناقصــه از ســایت: ســاعت 30: 18  روز             چهارشــنبه       تاریــخ   

1401/09/30
آخرین مهلت ارسال پیشنهادها: ساعت 30: 18  روز                                   شنبه       تاریخ 1401/10/17  

شــنبه     روز    19  :  00 ســاعت  بازرگانــی:  فنــی  کمیتــه  بــه  کیفــی  ارزیابــی  اســناد  ارســال  و  گشــایی   باز

تاریخ 1401/10/17
زمان توضیح و تشریح اسناد :ساعت 00 : 10            روز                 دو شنبه               تاریخ 1401/10/12

کت ها :     ساعت 00 : 10               روز              چهارشنبه            تاریخ 1401/11/05 گشایی پا زمان باز
برآورد مناقصه: 54.500.000.000

: 2.725.000.000  ریال کار مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع 
اطاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار جهــت دریافــت اطاعــات بیشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه 
 و ارایــه پاکــت هــای الــف: بــه آدرس: اســتان فــارس- شهرســتان مهــر- شــرکت پالایــش گاز پارســیان

کد پستی:  7449184831 
شماره تماس: 36 الی 071-52724134

اطاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکز تماس  : 41934- 021 

دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

 نوبت اول

گهی:  ۱۴۲۲686 آ شناسه 

مزایدهمزایده

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان یزد

اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان یــزد در نظــر دارد کالاهــای خــود بــه 
شــرح مذکــور و بــا جزئیــات منــدرج در اســناد مزایــده را بــا بهــره گیــری از ســامانه تــدارکات 
بــه   1001003205000004 مزایــده  شــماره  بــا   www.setadiran.ir دولــت  الکترونیکــی 

صــورت الکترونیکــی بــه فــروش برســاند.
زمان انتشار در سایت: 1401/09/19  ساعت 08:00

مهلت دریافت اسناد مزایده : 1401/09/27  ساعت 10:00
تاریخ بازدید 1401/09/20  تا تاریخ 1401/09/23 

آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت 1401/09/09  الی 1401/10/08 
گشایی : 1401/10/10  ساعت 10:00 زمان باز

زمان اعلام به برنده : 1401/10/11  ساعت 10:00
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:

و  میباشــد  دولــت  الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  طریــق  از  صرفــا  مزایــده  برگــزاری   -1
کلیــه مراحــل فرآینــد مزایــده شــامل خریــد و دریافــت اســناد مزایــده )در صــورت وجــود 
هزینــه مربوطــه(. پرداخــت تضمیــن شــرکت در مزایــده ودیعــه ، ارســال پیشــنهاد قیمــت 
بازگشــایی پــاکات اعــام بــه برنــده واریــز وجــه مزایــده و تحویــل کالا در بســتر ســامانه از 

ــد . ــی باش ــر م ــکان پذی ــق ام ــن طری ای
2- پیشــنهاد میگــردد بــا توجــه بــه تنــوع کالاهــای مطــرح شــده در مزایــده قبــل از ارائــه پیشــنهاد از 
اقــام موضــوع مزایــده بازدیــد بــه عمــل آوریــد و عاقمنــدان بــه شــرکت در مزایــده مــی بایســت 
جهــت ثبــت نــام و دریافــت گواهــی الکترونیکــی )توکــن( بــا شــماره های ذیــل تمــاس حاصــل نماینــد :

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه : 021-41934
ســـــــــامانه ســــــایت  در  استــــــــانها  ســایر  نــام  ثبــت  دفـــــــاتر  تمــــــاس  اطاعـــــات   -3 

www.setadiran.ir بخش ثبت نام پروفایل مزایده گر موجود است.

 نوبت اول

گهی:  ۱۴۲۴۱۲3 آ شناسه 

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید

www. ins tagram.com/rozegarnews

www.jaaar.com/kiosk/archives/rozgar

پیش بینی سکته های نیامده!
علم هر روز در حال پیشرفت و رو کردن فناوری های جدیدی است که می تواند 
خطر بیماری و مرگ را در انسان ها کاهش دهد. محققان سیستمی را به وسیله 
هوش مصنوعی ساخته اند که با استفاده از یک اسکن پرتوی ایکس خطر سکته 

یا حمله قلبی در ۱۰سال آینده بیمار را پیش بینی می کند.
 اهمیت ساخت این سیستم وقتی بیشتر می شود که بدانید سکته و بیماری های 
قلبی جزو شایع ترین علل مرگ در ایران و جهان است و با پیش بینی این خطر 
می توان این آمار را کم کرد. در این مطلب درباره این سیستم بیشتر خواهید خواند.
دکتر جیکوب وایس محقق ارشد سیستم جدید تشخیص دهنده درباره فناوری 
آن می گوید:  ما نشان دادیم که یک اسکن پرتوی ایکس از سینه می تواند چیزی 

فراتر از یک اسکن معمولی باشد. ما با این رویکرد می توانیم نوعی ارزیابی کمّی 
داشته باشیم تا اطلاعات تشخیصی و پیش بینی خود از آینده را در اختیار پزشکان و 
بیماران قرار دهیم.  این فناوری به بیماران کمک می کند تا درمان های لازم را شروع 
کنند. بیماران قلبی معمولاً می توانند با مصرف برخی داروها، سطح کلسترول خون 
خود را پایین بیاورند و تا ۲۵ درصد از بروز سکته یا حملات قلبی جلوگیری کنند.
سیستم پیش بینی  ساخته شده توسط دکتر وایس و همکارانش تنها با مجموعه ای 
از اسکن های پرتوی ایکس تحلیل می کند. این مدل با نام CXR-CVD می تواند 
خطر مرگ بر اثر بیماری های قلبی عروقی را پیش بینی کند. محققان این الگوریتم 
را با حدود ۱۵۰ هزار اسکن پرتوی ایکس از سینه آموزش دادند و آن را روی حدود 

۱۱ هزار نفر آزمایش کردند.
نتیجه این بود که رابطه نزدیکی میان پیش بینی هوش مصنوعی از آینده داوطلبان و 
بروز مشکلات قلبی عروقی در طول سالیان بعدی وجود داشت. دکتر وایس می گوید:  
مدت هاســت فهمیده ایم که پرتوی ایکس اطلاعات بســیار بیشتری را نسبت به 
روش های تشخیصی سنتی به دست می آورد، اما از این اطلاعات استفاده نکرده 
بودیم چون روش مناسب و قابل اطمینانی برای انجام این کار نداشتیم.پیشرفت های 
هوش مصنوعی حالا این مســئله را محقق کرده  اســت.  یافته های مقدماتی این 
پژوهش در اجلاس سالانه انجمن رادیولوژی آمریکای شمالی ارائه شده است. این 

نتایج هنوز در یک مجله علمی به چاپ و تأیید نرسیده  است.

دریچه علم
گردشگری

چگونه از پیام های مزاحم 
گروهی در IOS و اندروید 

خلاص شویم؟
در این مطلب راهکار هایی ارائه شده اند که 
به شما کمک می کنند یک بار برای همیشه 
از پینگ هــای آزار دهنــده پیام ها خلاص 
شوید.شاید برای شما هم پیش آمده باشد 
که ناخواسته در یک چت گروهی مثلا توسط 
یکی از مخاطبانتان عضو شــوید که تمایل 

چندانی به حضور در آن جا ندارید.

iMessage نحوه ترک متون گروهی در
۱. متن گروهی را که می خواهید ترک کنید، 
باز کنیــد؛ اولین قدم این اســت که برنامه 
پیام ها را در iOS باز کرده و پیام گروهی را که 

می خواهید بگذارید، انتخاب کنید.
۲. گزینه  اطلاعــات  را انتخاب کنید ؛ برای 
این منظور زیر نوار وضعیــت روی تصاویر 
یا حروف اول آن هایی کــه در چت گروهی 
هســتند، ضربه بزنید. با این کار یک منوی 
کشویی جدید باز می شود که در آن حالت 

می توانید گزینه  اطلاعات  را انتخاب کنید.
۳.  ترک این مکالمه  را انتخاب کنید؛ با زدن 
دکمه  اطلاعات  به بخش جزئیات بروید، تنها 
گزینه  ترک این مکالمه  را در پایین صفحه 
انتخاب کنید، با این شــیوه از گروه حذف 

خواهید شد.
اگر گزینه  Leave this Conversation  یا 
همان ترک این مکالمه نشان داده نشد، به 
این معنی است که شــخصی در متن گروه 
iMessage را روشن نکرده یا آخرین نسخه 
iOS را اجرا نمی کند. اگر این طور باشــد، 
نمی توانید مکالمه را تــرک کنید. راه حل 
این است که پیام را حذف کرده یا اعلان ها 
را با انتخاب  پنهان کردن هشدارها  بی صدا 

کنید.

 نحوه گذاشتن متن های گروهی 
در اندروید

برای کاربران اندرویــدی، Chat به کاربران 
اجازه نمی دهد تا یک مکالمه را به طور کامل 
ترک کنند بلکه باید مکالمه را بی صدا کنند 
)گوگل این را  پنهان کردن  مکالمه می نامد(. 
مکالمــه همچنــان در Chat ادامه خواهد 
داشــت، بنابراین باید راهی برای خاموشی 
اعلان ها بیابید. برای نادیده گرفتن یک متن 
گروهــی در اندروید، این مراحــل را دنبال 

کنید:
۱. روی مکالمه گروهی ضربه بزنید.

۲. در بالا روی فلش رو به پایین ضربه زده، 
سپس  مخفی کردن مکالمه  را انتخاب کنید.

اگر فقط یک متخلف اصلــی در متن گروه 
وجود داشته باشد، باید کل مکالمه گروهی را 
پنهان کنید. با این حال می توانید با مسدود 
کردن آن شخص مانع ارسال مستقیم پیام 

او به خود شوید.

هشدار زلزله در اندروید گوگل 
چگونه فعال می شود؟

کاربران اندرویــد که در کشــور یا منطقه 
زلزله خیز مانند کالیفرنیــا، ژاپن، هائیتی 
یا حتــی فیلیپین زندگی مــی کنند و می 
خواهند هشدار زلزله از طریق گوشی دریافت 
کنند، می توانند گزینه هشدار زلزله گوگل 
)ShakeAlert( را فعــال کنند که در همه 
گوشیهای اندرویدی وجود دارد. همچنین 
برای ایمنی بیشتر می توانند اپلیکیشنهایی 
مانند MyShake یا Earthquake Alert را 

دانلود و نصب کنند.
برنامه ShakeAlert گوگل در گوشــیهای 
اندرویدی، از پیش نصب شده و در کالیفرنیا، 
اورگون و واشنگتن و شماری از کشورهای 
دیگر کار می کند. این سیســتم از شــبکه 
ای از ۱۶۵۷ حســگر برای تشخیص زمین 
لرزه و تحلیل اطلاعاتی کــه قدرت و محل 
وقوع زلزله را نشــان می دهد، استفاده می 
کند. سپس سیگنالی به سیستم زمین لرزه 
اندروید ارســال می کند که هشــدارهای 
 مســتقیمی را بــه گوشــیهای اندرویدی 

ارسال می کند.
اندروید دو نوع هشدار زلزله ارسال می کند 
اما هر دو برای زلزله با قدرت ۴.۵ ریشــتر 
یا بیشتر اســتفاده می شوند. هشدار  مطلع 
باشــید  درباره زمین لــرزه کوچک، اطلاع 
داده و کاربران بــا زدن روی گزینه اعلان، 
می توانند اطلاعات بیشتری دریافت کنند 
اما هشــدار  اقدام کنید ، حتــی در صورت 
 فعال بــودن تنظیمــات  مزاحم نشــوید

)Do Not Disturb(، صــدای بلنــدی را 
پخش مــی کند تــا توجه کاربــر را جلب 
کنــد و توصیــه می کنــد فــورا در جای 
امنی پنــاه بگیرد.برای فعال شــدن گزینه 
هشــدار زلزله در اندروید، دســتورالعمل 
ســاده ای وجــود دارد. کاربــران اندروید 
تنها کافی اســت که به قســمت تنظیمات 
 گوشــی رفته و از تبَ ایمنــی و اضطراری، 
)Safety and Emergencies(، هشــدار 

زلزله گوگل را فعال کنند.

عکس روز 

سفید پوش شدن ارتفاعات گیلان/ منبع : ایسنا

فناوری

کاخ فلاحتی؛

 تصویر مصور ایلام 

کاخ فلاحتی ایلام یکی از آثار به جا مانده 
از دوران قاجار اســت که می توان آن را 
در لیســت زیباتریــن بناهای بازمانده از 
قاجــار قــرار دارد. در دوران قاجار ایلام 
به خاطر این که مقر تابســتانی والی بود 
به لرســتان پشتکوه شهرت یافته بود که 
در ســال ۱۳۰۷ شمســی به ایلام تغییر 
یافت. از ۳ قرن پیش، حکومت خودمختار 
 والیان در منطقه ایلام و پشــتکوه برقرار 

بوده است.
از ۳ قــرن پیــش، حکومــت خودمختار 
والیان در منطقه ایلام و پشــتکوه برقرار 
بوده اســت. از معروف تریــن این والیان 
می  توان از حســین خان، غلامرضا خان 
)موسس کاخ فلاحتی ایلام( و حسین قلی 
خــان ابوقــداره نام برد. این افراد با روابط 
بخصوصی به پادشــاهان قاجاری وابسته 
بودند و سالانه مالیات و تفنگچیان زیادی 
را در اختیــار حکومــت مرکزی قرار می 
 دادند. در حقیقت به این وســیله بود که 
از شــاهان قاجار حکم والیگری منطقه را 
می گرفتند و خودمختار بر عشایر منطقه 
حکومــت می کرند. مرکز حکومت آن ها 
تحت تأثیــر موقعیت خاص زمانه مکان 
ثابتی نداشــت. آخریــن والی منطقه در 
ســال ۱۳۰۹ شمسی توسط پهلوی اول 
ســرکوب شــد و به عراق پناهنده شد. از 
آن پس حسین آباد با نام جدید ایلام در 

تقسیمات کشوری جای گرفت.


